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 چالش های 
معدنکاری

مدیرعامل ش��رکت توس��عه معادن کیان ف��ولاد گفت: 
هلدین��گ کیان فولاد که در زنجی��ره تولید فولاد به ویژه 
در ح��وزه توزی��ع فعالی��ت می کند، قص��د ورود به بخش 
مع��دن و تامین مواد اولیه ای��ن صنعت را دارد و برای این 
منظور در مزایده معدن شیطور شرکت کرده است. محمد 
علیزاده اظهارکرد: هلدینگ کیان فولاد دماوند ۱۲ شرکت 

زیرمجموعه در بخش های مختلف دارد... 2

 انتقال نفت گوره به جاسک
 با کمک فولاد مبارکه 

رئیس پیش��ین هی��ات عامل ایمی��درو در خصوص نقش 
شرکت های فولادی در توسعه و اقتصاد کشور گفت: شرکت 
ف��ولاد مبارکه اصفهان توانس��ته با تولی��د ورق های خاص 
همچون API که در صنعت نفت و گاز مورد اس��تفاده قرار 
می گیرد در این مس��یر گام های مثبتی را بردارد لذا باید به 
این ش��رکت برای تولید این محص��ولات و کمک به اجرای 

2پروژه انتقال نفت گوره به جاسک تبریک ...
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امتیاز از دست رفته 
صنعتگران

3

 معادن نیازمند
 برنامه جامع

 تحول دیجیتال
 شرط بقا در بازار ها

 مشکلات اقتصادی
سهم تکاب از معادن طلا 

شهرستان تکاب با وجود داشتن معادن طلا، با 
مشکلاتی همچون بیکاری و مشکلات اقتصادی 
مواجه بوده و این منطقه از لحاظ توسعه نیز در 
رتبه پایینی قرار دارد. از مجموع کل ۱۰۰ هزار 
تن ذخیره قطع��ی طلا در جهان ۰.۵ درصد آن 
به تنهایی از مع��ادن طلای تکاب در آذربایجان 
غرب��ی اس��تخراج می ش��ود. معدن ط��لای زره 
ش��وران در این منطقه با ذخیره ۱۱ میلیون تن 
بزرگ ترین معدن طلای ایران است که کارخانه 
استحصال طلای آن س��الانه ۵۰۰ کیلو شمش 

طلای ۲۴ عیار تولید می کند...

صنای��ع معدن��ی در رده صنای��ع انرژی ب��ر 
ق��رار دارند. مصرف برق ای��ن صنایع به مراتب 
ب��الا برآورد می ش��ود، اما ای��ن صنایع در طول 
سال های گذش��ته توانسته اند ضمن بهره گیری 
از برق ارزان در مسیر توسعه گام بردارند. هزینه 
تمام ش��ده تولید ب��رق بدون احتس��اب هزینه 
انرژی ح��دود ۳۰۰ تومان برای ه��ر کیلووات 

ساعت برآورد می شود...

 راه نرفته 
در رفع آلایندگی معادن

 علیرضا کاظمی
 معاون فناوری و توسعه 
فولاد هرمزگان
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

توسعه از ارکان اصلی تداوم فعالیت سازمان ها 
به شمار می رود، بنابراین شرکت های تولیدی در 
تلاشند با اجرای طرح های توسعه، رقابت پذیری 
و بقای کسب وکار خود را تضمین کنند. مفهوم 
توس��عه می تواند از منظرهای گوناگون ازجمله 
توس��عه کمی و کیف��ی ظرفیت ه��ای تولیدی، 
توس��عه محصولات، هوشمندس��ازی و توس��عه 
سیس��تم های اطلاعات��ی و همچنی��ن توس��عه 
توانمندی های کارکنان، مورد توجه باشد. براین 
اساس، انتظار می رود فعالان یک صنعت با نگاه 
به آینده، مس��یر درست را مشخص و خود را با 
ش��رایط آینده س��ازگار کنند. چنانچه این اصل 
مورد غفلت قرار گیرد، آن مجموعه در بلندمدت 
موقعیت رقابتی خود را از دست خواهد داد و به 
احتمال زیاد بازار را ب��ه رقبای فعلی یا نوظهور 

واگذار خواهد کرد.
در جه��ان امروز تغییرات با س��رعت بس��یار 
بیش��تری روی می ده��د، در چنین ش��رایطی، 
نیازه��ای مش��تریان نی��ز دائم به روز می ش��ود. 
بنابرای��ن بنگاه های کس��ب وکار بای��د با چابکی 
بیشتر و همسو و همگام با تغییرات محیط کلان 
و صنع��ت مربوط حرکت کنن��د و در نتیجه آن 
مفهوم توسعه روزبه روز اهمیت بیشتری خواهد 

داشت. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز
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ادامه از صفحه اول
ش��رکت فولاد هرمزگان با الگو قرار دادن این 
اصل در سال های گذشته و با توجه به تغییراتی 
که در نیازهای مش��تریان ایجاد ش��ده، نیازهای 
فناوریک و...، توس��عه کمی و کیفی ظرفیت های 
کارکن��ان،  توانمندی ه��ای  توس��عه  تولی��دی، 
توس��عه محصولات، هوشمندس��ازی و توس��عه 
 سیس��تم های اطلاعات��ی را در دس��تور کار قرار 

داده است. 
در ارتب��اط با توس��عه ظرفیت ه��ای تولیدی، 
پ��روژه افزایش ظرفیت تولید ب��ه ۳ میلیون تن 
تختال تعریف ش��د و پس از طی مراحل مختلف 
نیازسنجی، امکان س��نجی، اخذ مجوزهای مورد 
نظر و تامین مالی، مرحل��ه نهایی انعقاد قرارداد 
با پیمانکار انجام شد که متاسفانه به دلیل اعمال 
تحریم ه��ای بین المللی ادامه عملی��ات اجرایی 

پروژه میسر نشد.
ام��ا با وجود اینکه ت��لاش اولیه بی نتیجه ماند 
و به دلی��ل درک ف��ولاد هرم��زگان از نیازه��ای 
توس��عه ای، دوباره پروژه به چندین فاز شکسته 
ش��د و فاز اول آن که ش��امل افزایش ظرفیت به 
۲ میلیون تن، ایجاد یک واحد احیای مستقیم و 
ایجاد یک واحد ورق عریض بود دوباره عملیاتی 

شد. 
توسعه های یادش��ده همچنین نیازمند توسعه 
تولی��د  از جمل��ه واح��د  زیرس��اخت های لازم 
گازه��ای صنعت��ی، س��اختمان های صنعت��ی و 
نیمه صنعت��ی، ایس��تگاه گاز و... اس��ت ک��ه در 
ح��ال انجام مراح��ل مورد نی��از هس��تند. باید 
خاطرنش��ان کرد که برخی از پروز  ه های توسعه 
 یادش��ده در مراحل نهایی مطالعات مهندس��ی 

هستند. 
مراحل نیازسنجی انجام شده، امکان سنجی رو 
به پایان اس��ت و امید می رود در فصل نخس��ت 
س��ال آینده اسناد لازم برای اجرای این پروژه ها 
آماده و پیمانکاران انتخاب شوند. در همین حال 
تعدادی از پروژه ها نیز در مراحل اجرایی اس��ت 
ک��ه تا پایان به��ار ۱۴۰۰ تحویل موقت خواهند 

شد.
در همین حال و طی س��الیان گذش��ته، توجه 
وی��ژه ای به توس��عه محص��ولات جدید ش��ده، 
نقش��ه راه محصولات تهیه ش��ده و ب��ا توجه به 
نیازه��ای مش��تریان، م��واردی که ب��ا تغییرات 
فن��ی و تهیه دس��تورالعمل های تولی��د و کارت 
س��اخت محصول از س��وی کارکنان امکان پذیر 
 بوده ان��د؛ تولید و به س��بد محصولات ش��رکت 

اضافه شده اند. 
برخ��ی از این محص��ولات از جمله گریدهای 
CK۵۰ و S۶۹۰Q پ��س از انج��ام ارزیابی های 
لازم از س��وی مراجع ذی ربط به عنوان محصول 
برتر ایرانی انتخاب شده اند و نیازهایی که امکان 
تولید آنها درحال حاضر وجود ندارد در محدوده 
پروژه های توس��عه شرکت تعریف ش��ده اند و با 
اجرای این پروژه ها به س��بد محصولات شرکت 

اضافه خواهند شد. 
در کنار تمامی پروژه های توس��عه که با هدف 
افزایش کمیت و کیفیت تولید انجام می ش��وند، 
این مجموعه صنعتی در تلاش اس��ت تا موضوع 
مهمی همچون تحول دیجیتال را هم مورد توجه 

قرار دهد. 
اینترنت اش��یا، رایانش ابری، اپلیکیش��ن های 
موبایل، رس��انه های اجتماع��ی، واقعیت مجازی 
و اف��زوده، تحلیل گ��ری داده، ه��وش مصنوعی 
و بلاک چی��ن از مهم تری��ن ان��واع فناوری ه��ای 
 تحول آفرین هس��تند. این موارد طی س��ال های 
گذش��ته در جه��ان مطرح ش��ده اند و در دنیای 

آینده نقش اساسی خواهند داشت. 
ش��رکت فولاد هرم��زگان نیز ب��ا آینده نگری 
و توج��ه به اهمیت روزاف��زون آن، پس از انجام 
انتخ��اب مش��اور دارای  اولی��ه و  ارزیابی ه��ای 
صلاحی��ت، برخی مصادیق تحول دیجیتال را در 
واحده��ای پایلوت آغاز و در بلندمدت طرح های 
یادش��ده را در کل ش��رکت جاری سازی خواهد 

کرد. 
ب��ا اجرای پروژه های یادش��ده، ش��رکت فولاد 
هرم��زگان علاوه بر دس��تیابی ب��ه ظرفیت های 
از  گس��ترده تری  دامن��ه  تولی��دی،  جدی��د 
محص��ولات جهت اس��تفاده در صنع��ت نفت و 
گاز، صنای��ع دریایی و س��ایر محصولات صنعتی 
را تولی��د خواه��د کرد و تبدیل ب��ه تولیدکننده 
محص��ولات نهای��ی خواه��د ش��د و موفق تر از 
 قب��ل در بازاره��ای داخل��ی و بین المللی حضور 

خواهد داشت.

رئیس پیش��ین هیات عام��ل ایمی��درو در خصوص نقش 
ش��رکت های فولادی در توسعه و اقتصاد کشور گفت: شرکت 
ف��ولاد مبارکه اصفه��ان توانس��ته با تولی��د ورق های خاص 
همچ��ون API که در صنعت نفت و گاز مورد اس��تفاده قرار 
می گیرد در این مسیر گام های مثبتی را بردارد لذا باید به این 
ش��رکت برای تولید این محص��ولات و کمک به اجرای پروژه 

انتقال نفت گوره به جاسک تبریک گفت.
مه��دی کرباس��یان در گفت وگ��و ب��ا ایراس��ین گف��ت: 
ش��رکت هایی مانن��د ش��رکت ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان که 
انواع ورق تولید می کند و به س��مت تولی��د ورق های خاص 
همچ��ون API به عنوان یکی از محص��ولات فولادی خاص 
و م��ورد اس��تفاده در صنعت نفت رفته، می تواند به توس��عه 
صنع��ت و اقتصاد کش��ور کمک کند. البت��ه در کنار این نوع 
از محص��ولات فولادی، دیگر صنایع معدنی فعال در کش��ور 
و تولی��د محصولاتی همچون کاتد مس ک��ه از ارزش افزوده 
 بالای��ی برخوردارن��د نی��ز در ارزآوری ب��رای کش��ور موث��ر 

هستند.
درحال حاضر ایران در تولید ورق به مرز خودکفایی نزدیک 
ش��ده و تقریبا تمامی نیاز صنایع کشور به ورق های مختلف 
تامین می ش��ود که در این بخش فولاد مبارکه اصفهان نقش 
بسیار پررنگ و مهمی داشته است. کرباسیان در این باره گفت: 
ورق ه��ای خاص فولادی جایگاه خاص��ی و موثری در اقتصاد 
دنی��ا دارند. برای مثال در صنعت نف��ت و گاز باید ورق هایی 
تولید ش��ود که قابلیت و اس��تانداردهای لازم جابه جایی گاز 

ترش را داشته باشند. 
هم اکنون نیز می بینیم که برای انتقال نفت گوره به جاسک 
از ورق های تولید ش��ده توسط شرکت فولاد مبارکه اصفهان 
استفاده شده است و باید به فولاد مبارکه اصفهان بابت تولید 
این محصول تبریک گفت چرا که توانسته با تولید ورق خاص 

امکان جابه جایی نفت را در این مسیر فراهم کند.

وی ادامه داد: البته باید اشاره شود که چند سال روی تولید 
این محصول کار شده و اکنون ثمره آن در صنعت نفت کشور 
مورد اس��تفاده قرار گرفته است. این موضوع برای کشور هم 
صرفه جوی��ی ارزی بالایی به همراه دارد هم اینکه ایران را به 

فناوری های روز دنیا مجهز می کند.
رئیس پیش��ین هیات عامل ایمیدرو ب��ا بیان اینکه صنایع 
معدن��ی در عمل می تواند به اقتصاد کش��ور کمک برس��انند 
افزود: قطعا صنایع معدنی از جمله فولاد می توانند به اقتصاد 
کش��ور کمک کنند. زیرا در چند س��ال گذشته که صادرات 
فولاد انجام ش��ده ثابت کرده، می تواند حدود ۴ تا ۵ میلیارد 
دلار وارد سبد ارزی کشور کند و کل صنایع معدنی و معدن 
نیز بیش از ۱۰ میلیارد دلار برای کشور ارز آوری داشته باشد. 
البته اگر مقررارت و بخش��نامه های دولت��ی نیز مانعی برای 

صادرات نباشند این عدد می تواند بزرگ تر از این رقم باشد.
کرباس��یان تاکید کرد: اما اگر قرار اس��ت به س��مت تولید 
ورق ه��ای خاص برویم، بای��د س��رمایه گذاری در این بخش 
انجام ش��ود اما متاس��فانه می بینیم که در چند سال گذشته 
س��رمایه گذاری در کش��ور منفی بوده که جای تاس��ف دارد. 
بنابرای��ن بای��د حمایت های لازم از تامی��ن و تولید ورق های 
خاص صورت بگیرد زیرا همان گونه که تاکید کردم تولید این 

محصولات در اقتصاد کشور موثر است.

نایب رئیس ش��ورای اسلامی کار هپکو در ارتباط با آخرین 
وضعی��ت هپک��و توضیحات��ی داد و ب��ه برخ��ی از مهم ترین 

خواسته های کارگران این مجموعه اشاره کرد.
ب��ه گزارش ایلن��ا، ابوالفض��ل رنجبر در ارتب��اط با آخرین 
وضعیت این ش��رکت و کارگران آن گف��ت: الحمدالله بعد از 
ک��ش و قوس های فراوان و با ت��لاش و مطالبه گری کارگران 
و پیگیری برخی از مس��ئولان مختلف کش��وری و اس��تانی، 
بخش��ی از خواس��ته های کارگ��ران ای��ن ش��رکت از جمله 
تغیی��ر س��هامدار عم��ده و اختصاص مدی��ران متخصص در 
مجموعه هلدینگ محقق ش��د و همچنی��ن تهاتر بدهی های 
ش��رکت هپکو طبق گفته مس��ئولان انجام ش��د، اما چندین 
خواس��ته دیگر مطرح اس��ت که لازم است مسئولان مربوطه 
ب��ه آن بیش��تر توج��ه کنند ت��ا با رف��ع این مش��کلات در 
 کوتاه تری��ن زمان، ش��اهد رونق تولید در مجموعه ش��رکت 

هپکو باشیم.

رنجبر در ادامه به این خواسته ها اشاره می کند؛ او معتقد است اگر این 
مشکلات به قوت خود باقی بماند اوضاع مرتب نخواهد شد: 

۱. با توجه به مصوب شدن و تایید بحث تهاتر بدهی های شرکت 
هپکو لازم اس��ت مسئولان در خصوص ابلاغ این مصوبه از طریق 
دولت و بانک مرکزی به س��ایر بانک ها که ش��رکت هپکو به آنها 
بدهکار بود تس��ریع ببخشند تا هر چه زودتر مشکل ضمانت های 
بانکی این شرکت برطرف شود چراکه با هر روز تاخیر در خصوص 
اب��لاغ این مصوبه به بانک های مربوطه، دچار مش��کلات دیگری 
می ش��ویم و گره دیگری در کارهای ش��رکت ایجاد می شود که 
بای��د دوب��اره این گره ها را باز کرد. در اصل با توجه به ۱۳ س��ال 
رهاس��ازی زیرساخت های مالی شرکت، باید اصلاح ساختار مالی 
به معنای واقعی صورت بپذیرد و هرچه س��ریع تر سازمان تامین 
اجتماعی با برنامه افزایش س��رمایه از محل آورده نقدی، سرمایه 
 مورد نیاز در جهت گردش مالی و رونق تولید را در اختیار شرکت 

قرار بدهد.

۲. معرفی و ثبت رس��می هرچه س��ریع تر اعضا هیات مدیره 
و مدیرعامل هلدینگ هپک��و و مجموعه اراک، چراکه تا اعضا 
هیات مدیره و مدیرعامل به صورت رس��می ثبت نگردند عملا 
برای عقد قرادادهای رس��می کاری با مش��کل مواجه خواهیم 

شد.
۳. حمای��ت واقع��ی دول��ت و مجلس ش��ورای اس��لامی و 
س��ازمان تامی��ن اجتماعی به عنوان س��هامدار این ش��رکت 
از تولی��د مل��ی و داخلی مجموع��ه هپکو با عق��د قرادادهای 
کاری واقعی و در اختیار گذاش��تن س��رمایه در گردش جهت 
تامی��ن قطعات م��ورد نیاز طب��ق برنامه تولید و نی��از وزارت 
راه و شهرس��ازی و بخ��ش عظیم��ی از معادن این کش��ور و 
 جلوگی��ری از واردات بی روی��ه محصولات اس��توک و دس��ته

 دوم در کش��ور توسط اش��خاص بانفوذ که متاس��فانه معادن 
ای��ران را با توجه به انتخاب نامناس��ب محصولات مورد نیاز و 
عدم خدمات پس از فروش، تبدیل به گورستانی از محصولات 

اسقاط شده کرده اس��ت و بهره برداری از معادن نیز به همین 
دلیل با مشکل مواجه شده است و شرکت هپکو این آمادگی را 
دارد از نظر تجهیزات و نیروی متخصص انسانی و خدمات پس 
از فروش مناسب، این محصولات را با کیفیت و نرخ مناسب در 

اختیار خریداران قرار دهد.
۴. تضمین پرداخت حقوق، تعیین تکلیف معوقات س��نوات 
پرسنلی که بازنشسته شده اند و پرسنلی که سابقه آنها پر شده 
اس��ت ولی با توجه به عدم پرداخت حق بیمه آنها، بازنشسته 

نشده اند.
رنجب��ر تاکی��د می کن��د: قاب��ل توج��ه اس��ت ب��ا توجه به 
پای��ان س��ال و نی��از مب��رم کارگ��ران ای��ن ش��رکت، هرچه 
س��ریع تر حق��وق بهم��ن و عی��دی ای��ن کارگ��ران پرداخت 
ش��ود و تا پایان س��ال تس��ویه مالی صورت گیرد تا کارگران 
 بتوانن��د ب��ه ادامه راه امی��دوار ش��وند و با انگی��زه کامل کار 

کنند.

مجتمع فولاد زرند ایرانی��ان به عنوان بزرگ ترین پروژه 
ف��ولادی پ��س از انق��لاب اس��لامی، با حض��ور جمعی از 
مسئولان اس��تانی و ملی در این شهرستان به بهره برداری 

رسید.
ب��ه گ��زارش ایرنا، مجید قاس��می، رئی��س هیات مدیره 
میدک��و، در ای��ن آیین ب��ا تبریک آغ��از بهره ب��رداری از 
این پ��روژه بزرگ اظهار ک��رد: امروز یک��ی از بزرگ ترین 
 پروژه های صنعتی کش��ور را در ش��هر زرند استان کرمان 

اجرا شد.
وی افزود: این هدیه اقتصادی را به ملت ایران و به همه 
مسئولان استان کرمان، شهرستان زرند، و مسئولان بخش 
خصوصی، کارگران و همه تلاش��گران این عرصه که چون 
س��ربازان مجاهد، برای به نتیجه رسیدن این پروژه بزرگ 

تلاش کردند، تقدیم می کنیم.
رئی��س هیات مدیره میدکو اف��زود: از هیات مدیره بانک 
پاسارگاد هم به دلیل هماهنگی و همراهی با بخش اقتصاد 
تش��کر می کنم زیرا با این همدلی و هماهنگی میان بخش 
مال��ی و اقتصادی توانس��ت این پروژه ب��زرگ را به نتیجه 

برساند.
علی  اصغر پورمند، مدیرعامل میدکو، نیز گفت: امیدواریم 
بتوانیم شاهد موفقیت های بیشتری در عرصه های مختلف 

و سربلندی ایران اسلامی باشیم.
ماش��اءالله س��هراب، مدیرعامل فولاد زرن��د ایرانیان هم 
در این مراس��م اظه��ار کرد: امروز، روز بزرگی اس��ت زیرا 
بزرگ تری��ن پ��روژه فولادی پ��س از انق��لاب در ایران، به 

بهره برداری رسید.
وی افزود: این پروژه در س��ال ۹۲ و در ش��رایط تحریم 
آغاز شد و در 7 س��ال با ایستادگی ، همت و قاطعیت تک 
تک مدیران با تجربه، مهندس��ان ج��وان و فعال، کارگران 
پرت��لاش، پیمان��کاران نجی��ب و هم��دل و ب��ا همراهی 

مسئولان اس��تان کرمان وشهرستان زرند به نتیجه رسید. 
وی تصریح کرد: بهره برداری از فولاد نه تنها در پیش��رفت 
اقتصادی شهرس��تان و استان تاثیر بسیار دارد که با تولید 
 7/۱میلی��ون تن ف��ولاد در اقتصاد ایران هم تاثیر بس��یار 

خواهد داشت.
مدیرعامل ش��رکت فولادزرن��د ایرانیان اف��زود: زنجیره 
تولی��د ف��ولاد از معدن خمرود و جلال آباد آغاز می ش��ود، 
ب��ا تولید ۴میلیون تن کنس��انتره، ۲.۵ میلیون تن گندله، 
یک میلیون و ۲۰۰هزار تن کک، پیش رفته و امروز با این 
بهره ب��رداری، چرخه تولید ۱.7 میلی��ون تنی فولاد کامل 

می شود. 
سهراب نژاد با اشاره به اش��تغال مستقیم بیش از ۶هزار 
و ۵۰۰ ج��وان و ه��زاران نف��ر ب��ه صورت غیرمس��تقیم، 
ناش��ی از اج��رای این پ��روژه، گف��ت: اجرای ای��ن پروژه 
حاص��ل ۱۰ میلیون مترمکعب خاکب��رداری و خاکریزی، 
۳۱۰هزار مترمکع��ب بتن ریزی، ۱۳۵ هزار تن تجهیزات، 
 ۸۰۰ ه��زار قطر این��چ پایپین��گ و ۲۵۳۰ کیلومتر کابل 

کشی بود.
وی گفت: در تمام این س��ال ها مسئولان با رعایت تمام 
قوانی��ن، از ما حمایت کرده اند لذا ق��دردان این بزرگواران 

هستم.

انتقال نفت گوره به جاسک با کمک فولاد مبارکه 

درخواست های کارگران هپکو

مجتمع فولاد زرند ایرانیان افتتاح شد

گروه معدن

مدیرعامل شرکت توس��عه معادن کیان فولاد 
گف��ت: هلدینگ کیان فولاد که در زنجیره تولید 
ف��ولاد به ویژه در حوزه توزی��ع فعالیت می کند، 
قص��د ورود به بخش معدن و تامی��ن مواد اولیه 
ای��ن صنعت را دارد و برای این منظور در مزایده 

معدن شیطور شرکت کرده است.
محم��د علیزاده در گفت وگو ب��ا فلزات آنلاین 
اظهارک��رد: هلدینگ کی��ان ف��ولاد دماوند ۱۲ 
ش��رکت زیرمجموعه در بخش های مختلف دارد 
که ش��امل ش��رکت توس��عه معادن کیان فولاد، 
کیان لجس��تیک دماون��د، کیان س��ازه دماوند، 
شرکت س��رمایه گذاری کیان، ش��رکت بازرگانی 
کیان فولاد آبش��ار، اطلس جاودان س��پاهان و... 

هستند.
وی افزود: شرکت توس��عه معادن کیان فولاد 
اخیرا در مزایده معدن سنگ آهن شیطور واقع در 
اس��تان یزد شرکت کرده که حائز بالاترین امتیاز 
شده و منتظر ابلاغ برنده آن است. در این مزایده 
رقبای سرسختی همچون شرکت فولاد مبارکه، 
ذوب آه��ن، س��نگ آهن مرکزی ایران، ش��رکت 
پاس��ارگاد حضور داشتند که در حوزه سنگ آهن 
و فولاد کشور صاحب نام هستند. در این مزایده 
شرکت توسعه معادن کیان فولاد با امتیاز ۹۱ در 
مواجه��ه با رقبای قدر، بالاترین امتیاز را کس��ب 
کرده و احتمالا در این مزایده برنده خواهد شد.

مدیرعامل شرکت توس��عه معادن کیان فولاد 
خاطرنش��ان کرد: اس��تخراج س��نگ آهن مرحله 
نخس��ت زنجی��ره تولی��د ف��ولاد اس��ت. معدن 
سنگ آهن شیطور از جمله معادن بزرگی بود که 
در اختیار دولت قرار داشت و دولت این معدن را 

میان متقاضیان به مزایده گذاشت.
علی��زاده اضافه ک��رد: فعالیتی ک��ه هم اکنون 
هلدین��گ کیان ف��ولاد دماوند انج��ام می دهد، 
بس��یار ارزش��مند اس��ت زیرا این هلدینگ تمام 
نیازمندی ه��ا و ظرفیت های خالی فولاد کش��ور 
را شناس��ایی کرده اس��ت و با فعالیت خود، این 
نیازمندی ه��ا را تامین کرده و ظرفیت های خالی 
را پر می کند. هلدین��گ کیان فولاد دماوند مواد 
اولیه کارخانه ه��ای تولید فولاد را در اختیار آنها 

ق��رار می دهد و این کارخانه ه��ا را از رکود خارج 
می کند.

مدیرعامل شرکت توس��عه معادن کیان فولاد 
مط��رح کرد: اگر معدن در اختیار هلدینگ کیان 
ف��ولاد دماوند قرار داده ش��ود، تامین مواد اولیه 
صنایع مصرف کننده س��نگ آهن برای ما آسان تر 
خواهد ش��د. ضمن اینکه زنجیره هلدینگ کیان 
فولاد از گذش��ته کامل تر خواهد ش��د و می تواند 
میان فع��الان صنعت فولاد حرف��ی برای گفتن 

داشته باشد.
وی در خص��وص معدن س��نگ آهن ش��یطور 
عنوان کرد: طبق پروانه بهره برداری صادرش��ده 
برای معدن سنگ آهن ش��یطور در استان یزد و 
جنوب ش��رقی بافق، میزان ذخیره ثبت شده ۶۱ 
میلیون تن مگنتیتی با عیار متوس��ط ۳۵ تا ۳7 
درصد اس��ت. با این حال، اگ��ر در مزایده برنده 
ش��ویم، پیش بینی می کنیم با انجام اکتش��افات 
تکمیل��ی در این مع��دن، ح��دود ۲۰۰ تا ۳۰۰ 
میلی��ون ت��ن به ذخای��ر آن اضافه ش��ود. ضمن 
اینکه با اکتش��افات تکمیلی احتمالا میزان عیار 
به ۴۵ درصد خواهد رس��ید. برنام��ه داریم پس 

از در اختیار گرفتن معدن، در کنار اس��تخراج و 
بهره برداری، اکتشافات تکمیلی را انجام دهیم.

به حوزه نسوز وارد خواهیم شد �
علیزاده با اش��اره به دیگر فعالیت های شرکت 
توسعه معادن کیان در حوزه معدن، بیان کرد: در 
اختیار گرفتن یک معدن دیاتومیت را در دستور 
کار ق��رار دادیم. چراکه این ماده معدنی به دلیل 
ویژگی های خاص، برای تولید آجرهای نسوز در 
فراآیند ذوب فولاد به کار می رود. علت در اتخاذ 
این سیاس��ت برای گرفتن مع��دن دیاتومیت آن 
اس��ت که قصد داریم حلقه های مختلف زنجیره 
ف��ولاد تکمیل کنیم و از ای��ن رو، یکی از الزامات 
رس��یدن به این هدف، تامین مواد اولیه به ویژه 

آجرهای نسوز کوره های ذوب است.
مدیرعام��ل ش��رکت توس��عه مع��ادن کی��ان 
فولاد اضافه کرد: امیدوار هس��تیم با ۴ ش��رکت 
دانش بنیانی که با هلدین��گ کیان فولاد دماوند 
در این خصوص هم��کاری می کنند، بتوانیم این 
حلقه مفقوده را در زنجیره تولید فولاد پوش��ش 
دهیم. درحال حاضر، بخش��ی از مواد اولیه تولید 
آجر نس��وز در کشور وارداتی اس��ت و ارز نسبتا 

قابل توجهی ب��رای واردات به آن اختصاص داده 
می ش��ود. اگر این ام��ر محقق ش��ود، می توانیم 
آجرهایی را به صنعت فولاد کش��ور عرضه کنیم 
ک��ه برخلاف آجرهای نس��وز معمول که نس��بتا 
سنگین هستند، بسیار س��بک بوده و می توانند 
دماهای بالاتری را در مقایسه با آجرهای معمولی 

تحمل کنند.
وی ب��ا بیان اینکه هلدین��گ کیان فولاد قصد 
توس��عه معدنکاری را دارد، ابراز کرد: قصد داریم 
به حوزه م��س نیز در بخش معدن وارد ش��ویم 
و س��رمایه گذاری قابل توجهی نیز در این حوزه 

خواهیم داشت.
برنامه ه�ای هلدین�گ کی�ان فولاد  �

برای معدن شیطور
علیزاده خاطرنش��ان کرد: برنام��ه ای که برای 
استفاده از معدن س��نگ آهن شیطور در دستور 
کار قرار داده ایم، اکتش��افات تکمیلی در مناطق 
اط��راف آن اس��ت. در این رابطه با یک ش��رکت 
به تفاهم اولیه رس��یدیم ت��ا بتوانیم یک کارخانه 
کنس��انتره با ظرفیت حداقل یک میلیون تن در 
منطقه اح��داث کنیم. این یعن��ی باید از معدن 

حدود ۲ میلیون تن سنگ آهن استخراج شود تا 
بتوانیم به تولید یک میلیون تن کنسانتره دست 
یابیم. البته اولویت نخس��ت ما تکمیل اکتشافات 

در معدن و افزایش ذخیره است.
مدیرعامل شرکت توس��عه معادن کیان ادامه 
داد: اگر در اکتشافات مشخص شود میزان ذخیره 
بالاتر از رقم اعلام شده، است، قطعا طرح توسعه 
ف��رآوری را اج��را خواهیم کرد ت��ا بتوانیم حتی 
تولید کنس��انتره سنگ آهن را حتی تا ۵ میلیون 
تن افزایش دهیم. پس از تولید کنسانتره در این 
مجموعه، در وهله نخست آن را به تولیدکنندگان 
گندله در استان یزد عرضه خواهیم کرد. چراکه 
برخ��ی تولیدکنن��دگان گندل��ه در این اس��تان 

ظرفیت خالی دارند.
وی مط��رح ک��رد: در کنار اج��رای طرح های 
توس��عه ای، هلدین��گ کی��ان ف��ولاد برنام��ه  ای 
ب��رای ارتقای زیرس��اخت های منطق��ه ای دارد. 
درحال حاضر معدن شیطور فاقد جاده دسترسی 
مناس��ب اس��ت و به دنبال این هس��تیم که یک 
جاده مناس��ب برای فعالیت های معدنی احداث 
کنیم. ضمن اینکه احداث یک خط آهن به طول 
۶۰ کیلومتر را در برنامه قرار دادیم. در این زمینه 
نیاز به حمایت دولت است که در موارد قانونی از 
جمل��ه تخفیفات مالیاتی، تامین ارز و... به کمک 
ش��رکت ما بیاید تا س��رمایه گذاران به این حوزه 

وارد شوند.
علیزاده در خصوص مش��کلات بخش معدن به 
ویژه حوزه س��نگ آهن عنوان کرد: درحال حاضر 
نرخ تمام ش��ده اس��تخراج هر تن س��نگ بسیار 
بالا اس��ت. چرا که به بخش معدن ارز ترجیحی 
تخصیص داده نمی ش��ود و معدن��کاران به ناچار 
باید ارز مورد نیاز خود را از بازار آزاد تامین کنند. 
از این رو واردات ماشین آلات برای معدنکار بسیار 
گران تمام می ش��ود و این امر تاثیر مس��تقیم بر 

افزایش هزینه های معدنکاری داشته است.
وی تصری��ح کرد: ب��رای کاه��ش هزینه های 
معدن��کاری ب��ه وی��ژه تامی��ن ماش��ین آلات و 
تجهیزات، دولت باید چاره ای اساسی به خصوص 
در زمین��ه تامین ارز بیندیش��د که این امر حتی 
می توان��د از طری��ق ارائ��ه یارانه یا ه��ر حمایت 

دیگری از معدنکاران اتفاق بیفتد.

چالش های معدنکاری

سرمقاله
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خام فروشی از اشکالات حوزه معدن 
رئیس مجلس ش��ورای اس��امی گفت: از درص��د کمی از 
ظرفی��ت مع��ادن کش��ور اس��تفاده کرده ایم و یک��ی دیگر از 

اشکالات موجود در حوزه معادن خام فروشی است.
به گزارش خبرنگار خبرگزاری دانشجو، محمدباقر قالیباف 
در ادامه سفر استانی خود به کردستان از معدن طای زرکوه 
شهرستان قروه بازدید کرد و در جمع خبرنگاران گفت: معادن 
یکی از ظرفیت های بسیار خوب کشور بوده و اقدامات خوبی 

در زمینه کانی ها و فولاد صورت گرفته و رش��د خوبی داشته 
است.

رئیس مجلس ش��ورای اسامی با اش��اره به اینکه از درصد 
کمی از ظرفیت معادن کشور استفاده کرده ایم و یکی دیگر از 
اشکالات موجود در حوزه معادن خام فروشی است، ادامه داد: 
در زمینه فرآوری مواد معدنی استخراج شده از معادن کشور 
در حال تاش هستیم و اقدامات خوبی تاکنون صورت گرفته 

اس��ت. قالیباف با بیان اینکه در اس��تان کردس��تان در زمینه 
سنگ آهن و فولاد اقدامات و برنامه ریزی خوبی صورت گرفته 
و معدن طای شهرستان قروه نیز یکی از فرصت های مناسب 
استان محسوب می ش��ود، تصریح کرد: براساس گزارش های 
دریافت��ی معدن طای کردس��تان پس از 2 ده��ه غیرفعال 
بودن، اکنون فعال شده و در شرایط خوبی قرار دارد و یکی از 

بهترین معادن از نظر حجم استخراج و کیفیت است.

وی خاطرنش��ان ک��رد: اهال��ی اس��تان ها، شهرس��تان ها و 
روس��تا های قرار گرفته در اطراف معادن اعتراضاتی دارند که 
باید از امکانات اش��تغالزایی، اجتماعی و خدمات زیرس��اختی 
برخوردار باش��ند و ای��ن موضوع حق به جایی اس��ت که در 
مجلس این موضوع را پیگیری می کنیم تا دولت از س��هم ۱۵ 
درصدی معادن که به خزانه واریز می شود، در استان و منطقه 

هزینه کند.

راه نرفته در رفع آلایندگی معادن
ملیکا انصاری

چن��دی اس��ت که بحث آس��یب زا بودن مع��ادن باز 
غیرفعال در محیط زیس��ت از س��وی کارشناسان حوزه 

معدن مطرح می شود. 
معادن ب��از غیر فعال به معادنی اطاق می ش��ود که 
فع��الان و صاحبان مع��ادن پس از اتم��ام فعالیت های 
معدنی خود ) اکتش��اف ، استخراج و فرآوری ( ، معادن را 
ب��دون بازگرداندن آن ها به محیط زیس��ت رها و ترک 

کرده اند. 
 برخی از کارشناس��ان معدن��ی معتقدند طبق ماده 
2۵ قانون معادن مبالغ اخذش��ده از صاحبان معادن و 
معدنکاران با عنوان حق الارض، باید از س��وی سازمان 
جنگل ه��ا،  مرات��ع و آبخیزداری کش��ور صرف بس��تن 
مع��ادن پس از فرآوری ش��ده تا از آس��یب های محیط 
زیستی آنها جلوگیری ش��ود. حال مسئله مطرح شده 
آن اس��ت که بسته نشدن معادن چه پیامدهای معدنی 
و زیس��ت محیطی را در پی داش��ته و بستن معادن چه 
ش��رایطی را باید به همراه داشته باش��د. همچنین در 
عمل چه میزان از قانون صرف حق الارض برای بس��ته 
شدن معادن، درحال اجرا بوده و موانع تحقق این قانون 
چیس��ت. در این  باره »روزگار معدن«  با کارشناس��ان 
مرتبط ب��ا موضوع و فعالان معدن��ی گفت وگو کرد که 

در ادامه می خوانید. 

ب��ه دلیل وجود ش��رایط متغیر اقتصادی و همچنین 
سایه تحریم ها بر اقتصاد کشور، متاسفانه در بازار شاهد 
تحولات چش��م گیر و متاس��فانه روزانه ای هس��تیم که 
بسیاری از موقعیت ها و تصمیم گیری های کشور را تحت 
تاثیر قرار داده  اس��ت. نهاد های دولتی نیز برای کاهش 
تاثیر این نوسانات بر بخش های اقتصادی کشور از جمله 
حوزه معادن، تصمیماتی گرفته اند که گاه به جای بهبود 
شرایط وضعیت را برای فعالان معدنی و صاحبان مشاغل 
و معادن سخت تر می کنند.  به عقیده کارشناسان معدن، 
در راستای جلوگیری از اخذ تصمیمات شتاب زده که گاه 
موانع سختی برای فعالان بخش معدن ایجاد می کنند، 
باید برنامه هایی طولانی مدت برای حوزه معدن کش��ور 
تدوین شود. گفتنی است  جدای از بحث یادشده، در باقی 
کشور های معدنی جهان برنامه های توسعه و راهبردی 
معدنی طولانی مدت اس��ت  چرا که ذات و ماهیت بخش 
معدن از فعالیت های اکتش��اف و سرمایه گذاری گرفته 
ت��ا  اس��تخراج و ف��رآوری، رون��دی بلندمدت داش��ته و 
اج��رای برنامه های چند ده��ه ای را می طلبد. به عقیده 
کارشناسان و فعالان معدن، ما نیز باید چنین شیوه ای 
را در پی��ش بگیری��م. به عنوان مثال، طرحی 20 س��اله 
تدوین ش��ود که ضمن درنظر داش��تن چشم انداز کلی 
روند معدنی کش��ور، برای مشکات احتمالی آینده نیز 
راهکار هایی مناسب پیش بینی کند. با این اقدام ، ضمن 
معین ش��دن روند و برنامه های آتی معدنی،  در صورت 
بروز نوس��انات بازار ش��اهد به هم ریختگی معادن و قرار 
گرفتن تصمیمات محدودیت آور بر س��ر بخش معدنی 
کش��ور نخواهیم بود. تدوی��ن برنامه بلندمدت نیازمند 
بررسی های دقیق و کارشناسی است؛ به آن معنا که برای 
هر بخش معدنی متناس��ب با ش��رایط آن تصمیم گیری 
ش��ده و از کلی گویی که امروزه فعالان معدنی کش��ور از 
آن رنج می برند، پرهیز ش��ود. بررس��ی های کارشناسی 
و تخصص��ی برای تدوی��ن برنامه های بلندمدت، وجود 
کارگروه ه��ای تخصصی معدنی و اقتصادی را می طلبد. 
در این کارگروه ها می توان متناس��ب با چش��م اندازی 
طولانی م��دت، برنام��ه جامع ب��رای تمامی بخش های 
معدنی و صنایع معدنی کش��ور تدوین کرد؛ به آن معنا 
که به  جای تصویب قوانین کلی، برای ساماندهی حوزه 
معدنی کش��ور برای هر قس��مت متناس��ب با وضعیت 
موج��ود و صاحدید کارشناس��ان مربوطه و فعالان آن 
تصمیم مناس��بی اتخاذ ش��ود.  همچنین نباید فراموش 
ک��رد ک��ه در این طرح های بلند م��دت ، برای هر بخش 
معدنی به نحوی جدا تصمیم گیری شود. طی این سال ها 
تصمیم گیری های کلی برای تمامی معادن ، مش��کات 
فراوانی را با خود به همراه داش��ته  اس��ت. این در حالی 
است که امروزه برای انواع معادن از جمله سرب و روی، 
مس، زغال سنگ و... به نحوی یکسان تصمیم گیری های 
مدیریت��ی ص��ورت می گیرد. ب��ا این وجود که هر بخش 
معدنی متناس��ب با شرایط ماهیتی خود درگیر مسائل 
مختلفی است و یک راهکار کلی هیچ گاه نمی تواند برای 
همه قفل ها راه گش��ا باش��د. یکی از مزایای این بررسی و 
برنامه ریزی بلندمدت، شناسایی کمبودها و احتیاجات 
بخش معدنی کشور و یافتن راهکار برای رفع آنهاست. 
برای مثال، در بخش سرب و روی کشور، شاهد کمبود 
م��واد اولی��ه به عنوان خوراک صنایع هس��تیم و یکی از 
اقداماتی که باید به سرعت در این بخش صورت پذیرد، 
واردات مواد اولیه است. ذات واردات هیچ گاه بد نیست 
اما در کش��ور ما نگاه هایی بدبینانه به این موضوع وجود 
دارد. زمان��ی  ک��ه بحث واردات م��واد اولیه به ویژه برای 
صنایع معدنی مطرح می ش��ود، نقد ها س��رازیر ش��ده و 
نظرات مبنی بر اس��تفاده  از منابع معدنی داخلی اس��ت 
ت��ا تخصی��ص ارز برای واردات مواد اولیه صنایع معدنی. 
طرح ریزی و انجام اقدامات موثر در راس��تای توس��عه 
اکتش��افات معدنی، یکی از الزامات امروزه حوزه معدنی 
کش��ور به ویژه در بخش س��رب و روی اس��ت. اما نکته 
ش��ایان توجه آن اس��ت که در کنار برنامه ریزی در جهت 
توس��عه اکتش��افات معدنی باید این را هم در نظر داشته 
باش��یم که عملیات اکتش��اف و اس��تخراج مواد معدنی 
روندی چند س��اله بوده و برای نیازهای س��ال های آتی و 
بلندمدت کش��ور می تواند موثر باش��د.  برای احتیاجات 
ام��روزه و اجرای برنامه های کوتاه مدت صنایع معدنی، 
به  نظر کارشناس��ان باید بحث واردات خوراک اولیه در 
دستور کار قرار گیرد. بنا بر نظر برخی کارشناسان، تنها 
راه موجود برای جلوگیری از توقیف روند صنایع معدنی 
مرتبط با سرب و روی، در دستور کار قرار گرفتن واردات 
برخی مواد اولیه معدنی این بخش است. اگر در سال های 
گذشته برنامه های بلند مدت مناسب برای بخش معدنی 
کشور تدوین می شد ، امروزه شاهد این دست مشکات 

و الزام واردات برای برخی از صنایع معدنی نبودیم.

یادداشت

امین صفری
 مدیر مجتمع 
سرب و روی مهدی آباد

معادن کوچک بسته نمی شوند

جایگاه محیط زیست در صدور مجوزها

سخن پایانی 

عض��و هیات مدیره انجمن مهندس��ی مع��دن ایران و عضو 
هیات مدیره انجمن زمین شناس��ی ایران درباره برخی دلایل 
بس��ته نشدن معادن گفت:  اغلب معادن کوچک به دلیل بارز 
نبودن آثار آنها بر محیط زیس��ت و کم توجهی مسئولان، پس 

از پایان فعالیت بسته نمی شوند. 
پیم��ان افضل افزود: معدنکار بخش خصوصی گردش مالی 
محدود داش��ته و در روند فعالی��ت خود هزینه هایی از جمله 
حقوق پرداختی دولتی،  مالی��ات و... را باید بپردازد. اگر قرار 
باش��د فعال معدن��ی به عنوان یک کارآفری��ن عاوه بر تحمل 
هزینه های جاری سنگین پس از بهره برداری از معدن،   مبلغ 
مضاعفی به تنهایی برای بس��تن آن معدن هزینه کند شاهد 
خارج ش��دن سرمایه های بسیاری از س��رمایه گذاران معدنی 
از مع��ادن خواهیم بود  چرا که ب��رای صاحبان معادن،  چیزی 
جز ضرر باقی نخواهد ماند. در نتیجه بخش معدنی کش��ور با 

بحران های جدی مواجه خواهد شد.
ظرفیت پنهان معادن متروک �

عض��و هیات مدیره انجمن مهندس��ی معدن ای��ران،  غنی 
بودن برخی معادن متروکه کش��ور را مط��رح کرده و ضمن 
تاکید بر لزوم س��رمایه گذاری مج��دد  روی این معادن گفت: 
نبای��د فراموش کرد که برخ��ی از معادن متروکه و غیرفعال، 

 هنوز غنی از ذخایر معدنی هستند. بخش سطحی 
این معادن به اکتش��اف و بهره برداری رس��یده اما 
اکتش��افات عمقی هنوز برای ای��ن معادن صورت 

نگرفته است.
پیمان افضل افزود: این مع��ادن متروکه قابلیت 
احیا داش��ته و باید ای��ن موضوع را قب��ل از اعاده 
معدن به طبیعت درنظر بگیریم.  به گفته این فعال 

معدن��ی، با س��رمایه گذاری مجدد روی این مع��ادن و انجام 
اکتش��افات عمقی،  می توان شاهد میزان بهره وری بالای این 

معادن بود. 
وی در ادامه یادآور ش��د:  بس��یاری از کشورهای جهان در 
حال فعالیت  روی معادن متروکه در جهت احیا و بهره برداری 
مجدد از این معادن هستند  چراکه ظرفیت بالای این معادن 
را ش��ناخته و در جهت س��ودآوری بیشتر و استفاده بهینه از 

این معادن  قدم برداشته اند.
بخشش قسمتی از حقوق مالکانه �

عض��و هیات مدیره انجمن زمین شناس��ی ایران ضمن ارائه 
راهکار برای حل مش��کات بسته شدن معادن گفت: در این 
شرایط به عنوان قدم نخست مناسب به نظر می رسد سازمان 
جنگل ها،  مراتع و آبخیزداری کشور طبق قانون معادن،  اقدام 

به بس��تن معادن متروکه به دلی��ل حقوق مالکانه 
پرداخت��ی صاحبان معادن کنند. اما ش��ایان توجه 
اس��ت که س��ازمان جنگل ها،  مراتع و آبخیزداری 
ب��ه دلی��ل معض��ات و مش��کل متع��دد از جمله 
زمین خ��واری،  جنگل خ��واری،  آتش س��وزی های 
پی در پی،  راه سازی و فعالیت های عمرانی مرتبط با 
جنگل ها و مراتع و... در عمل فرصتی برای ورود به 

بخش معدن پیدا نمی کند.
ب��ه گفته پیمان افضل، در این مقطع بهتر اس��ت دولت در 
صورت بازسازی معادن پس از اتمام فعالیت از سوی صاحبان 
معدن،  قسمت قابل توجهی از بهره مالکانه معادن را ببخشد. 
این کارشناس معدن  معتقد است  این اقدام ضمن کاهش بار 
مالی روی دوش صاحبان معادن،  باعث ورود و اشتیاق حضور 

معدنکاران در بحث بستن معادن می شود.
تعامل محیط زیست و معدن �

این عضو هیات مدیره انجمن مهندس��ی معدن ایران ضمن 
گایه از روند فعلی برخورد مدافعان محیط زیست با صاحبان 
معدنی گفت:  نباید سیاس��ت گذاری های مدیریتی به نحوی 
باش��د که اهالی محیط زیست و معدنکار در تقابل با یکدیگر 
قرار گیرند. متاس��فانه امروزه در کش��ور ما سازمان حفاظت 

محیط  زیست به فعالان معدنی به چشم دشمن نگاه کرده و 
به  جای همکاری و تعامل با این بخش ، به اصطاح شمش��یر 

را از رو بسته اند. 
پیم��ان افضل با تاکید بر اینکه صاحب��ان معادن و فعالان 
معدن��ی نیز جزوی از مردم ب��وده و آنها هم دغدغه  حفاظت 
و حراس��ت از محی��ط  زیس��ت،  منابع طبیع��ی،  جنگل ها و 
همچنین بهداش��ت و س��امت مردم جامعه را دارند، گفت:  
اگ��ر فعال معدنی در حین معدن��کاری بر طبق قوانین عمل 
نکرده و مش��کات زیس��ت محیطی ب��ه بار آورد، س��ازمان 
حفاظت محیط زیس��ت بای��د جلوی این تخری��ب را گرفته 
و موضع سرس��ختی در قبال معدنکار داش��ته باشد. این در 
حالی اس��ت ک��ه گاهی به دلی��ل ذهنیت منف��ی از جامعه 
 معدنی ، قبل از آغاز فعالیت معادن ش��اهد سنگ اندازی های 

محیط زیستی هستیم. 
این فعال معدنی افزود: در همین راستا به نظر کارشناسان 
معدنی و فعالان محیط زیست باید بین این دو بخش اساسی 
و مهم کش��ور به نوعی آش��تی برقرار شده و همراه با تعامل، 
این دو حوزه در راس��تای توس��عه و پیش��رفت کشور ضمن 
 پاس��داری از محیط زیس��ت و منابع طبیعی در کنار یکدیگر 

بکوشند. 

با توجه به موارد یاد شده، به گفته بسیاری از کارشناسان، 
روش های بهبود روند فعلی بس��ته شدن معادن و اعاده آنها 
به طبیعت،  موضوعی قابل توجه است. »روزگار معدن« برای 
بررسی راهکار های در دس��ت اقدام با هدف بازسازی معدن 
متروکه و همچنین توضیحات بیشتر درباره روند فعلی بسته 
ش��دن معادن  با ت��ورج فتحی، معاون آب و خاک س��ازمان 

حفاظت محیط  زیست گفت وگو کرد.
معاون آب و خاک س��ازمان حفاظت  محیط  زیست در باره 
جایگاه س��ازمان حفاظت محیط  زیست در صدور مجوز های 
فعالیت ه��ای معدن��ی گف��ت:  در بح��ث ص��دور مجوز های 

فعالیت های معدنی،  دو دسته معدن داریم. 
برخی از معادن مش��مول ارزیابی سازمان حفاظت محیط 
 زیست شده و این دسته معادن باید برای انجام فعالیت های 

معدنی،  از سازمان حفاظت محیط  زیست مجوز بگیرند. 
فتح��ی اف��زود: ب��رای انج��ام مطالع��ات و ارزیاب��ی این 
درخواست های معدنی،  کمیس��یونی به این منظور از سوی 
س��ازمان حفاظت محیط  زیست تش��کیل شده و در صورت 
جلس��ه این کمیسیون اقداماتی که باید معدنکار  انجام دهد، 
مش��خص می ش��ود. یکی از موارد مهم مطرح ش��ده در این 
صورت جلس��ات آن اس��ت که معدنکار باید پس از فعالیت 
معدن��ی برای بازس��ازی و اعاده معدن به وضع س��ابق اقدام 

کند. 
ب��ه گفته این کارش��ناس معدن، در ای��ن نوع معادن پس 
از اتمام فعالیت معدن��ی،  معدنکار باید اقداماتی را در جهت 
بازسازی تخریب های به وجود آمده انجام دهد. این اقدامات 
بازس��ازی و احیای معادن به چرخه طبیع��ت باید به تایید 
س��ازمان حفاظت محیط  زیس��ت رسیده و س��پس معادن 
تعطیل ش��وند. وی افزود: اما بس��یاری از معادن مش��مول 
مطالعات س��ازمان حفاظت محیط  زیس��ت نب��وده و از این 
س��ازمان برای مجوزهای بهره برداری و فعالیت های معدنی 
اس��تعام دریافت نمی کنن��د. بنابراین رون��د متفاوتی برای 

بستن معادن در این وجود دارد.

حقوق دولتی در بازسازی معادن �
مع��اون آب و خ��اک س��ازمان حفاظت محیط  
زیس��ت ضم��ن تاکی��د بر نق��ش پر رن��گ حقوق 
پرداختی معادن در بازسازی معادن گفت:  معادنی 
که برای مجوز ه��ای فعالیت های معدنی نیازی به 
اس��تعام از محیط  زیس��ت ندارند،  بع��د از پایان 
بهره ب��رداری باید ب��ه ادار ه های مناب��ع طبیعی  یا 

س��ازمان جنگل ها،  مراتع و آبخیزداری اطاع رسانی کنند و 
با تایید این نهادها،  احیا و بازس��ازی معدن از سوی صاحبان 

معادن صورت گیرد. 
ت��ورج فتحی  با اش��اره به اینکه بخش��ی از ای��ن اقدامات 
اع��اده معدن به طبیع��ت،  باید  از س��وی نهاد های��ی مانند 
س��ازمان جنگل ه��ا،  مراتع و آبخیزداری انجام ش��ود، گفت: 
هزین��ه این بازس��ازی نیز از طریق بخش��ی از حقوق دولتی 
ک��ه صاحبان مع��ادن به صورت س��الانه به س��ازمان جهاد 
کش��اورزی و نهاده��ای زیر مجموع��ه آن ب��رای بازس��ازی 
 و اع��اده مع��ادن ب��ه طبیع��ت پرداخ��ت می کن��د،  تامین 

می شود. 
دلایل بسته نشدن معادن �

تورج فتحی ضمن اشاره به کمبود بودجه در سازمان های 
مرتبط با محیط  زیس��ت معادن گفت:  متاسفانه اغلب شاهد 
هس��تیم که این اقدامات بازسازی و اعاده معدن به طبیعت 
بن��ا بر دلایلی مختلفی انجام نمی ش��ود. دیده ش��ده که در 
س��ال های اخیر وزارت جهاد کشاورزی طی نامه های رسمی 
اع��ام کرده وزارت صنعت،  مع��دن و تجارت عوارض دولتی 

دریافتی از معادن را برای این سازمان واریز نکرده  است. 
ب��ه این دلی��ل وزارت جهاد کش��اورزی بودج��ه ای برای 
بس��تن و اع��اده معادن ب��ه طبیعت نداش��ته و نس��بت به 
 بازس��ازی مع��ادن تعطی��ل ش��ده،  توانای��ی انج��ام اقدامی 

را ندارد.
وی در ادامه افزود:  در برخی موارد دیده ش��ده معادنی که 
مشمول مطالعات ارزیابی زیس��ت محیطی نیستند،  تکلیف 

خ��ود را در زمینه فعالیت های بازس��ازی و احیای 
معادن انج��ام نمی دهند چراکه به عقیده صاحبان 
این معادن، به دلیل پرداخت حقوق دولتی آنها به 
س��ازمان های مربوطه، دولت )که در اینجا منظور 
منابع طبیعی یا جنگل هاس��ت ( باید وظیفه احیا و 
اعاده معادن را برعهده گیرد. در نتیجه بخش��ی از 
احیای معادن هم از این طریق از دس��ترس خارج 
ش��ده و بع��د از معدن کاری ش��اهد تخریب محیط زیس��ت 

خواهیم بود.
مضرات بسته نشدن معادن �

تورج فتحی درباره مشکات و تخریب های زیست محیطی 
ناش��ی از بسته نشدن و عدم اعاده معادن به طبیعت،  گفت: 
 به عنوان یکی از آسیب های محیط زیستی معادن می توان به 
باطله های معدنی که از سوی صاحبان معادن در محدوده ای 

جمع آوری می شوند،  اشاره کرد. 
پ��س از تعطیلی مع��ادن ای��ن باطله ه��ا در طبیعت رها 
می ش��وند و اثرات منفی زیس��ت محیطی به ب��ار می آورند. 
به  عنوان مثال باطله های معادن فلزی کشور دارای کانی های 
س��ولفیدی ب��وده و ای��ن کانی ه��ا به ویژه در فصل س��رما و 

بارندگی،  منشأ تولید زهاب های اسیدی هستند.
 ای��ن زهاب ها در داخ��ل زمین نفوذ کرده و س��فره های 
آب های زیرزمین��ی را آلوده می کنن��د. همچنین می توانند 
آب های س��طحی یعنی تالاب ه��ا،  رودخانه ه��ا و... را تحت 
تاثی��ر ق��رار دهن��د.  به گفت��ه فتحی، علت این مش��کات 
زیس��ت محیطی هم آن است که معدنکاران قوانین مشخص 
و ش��فافی برای بس��تن و تعطیل کردن معادن پس از اتمام 

فعالیت های معدنی خود ندارند.
برنامه های پیش رو �

 مع��اون آب و خاک س��ازمان حفاظت محیط  زیس��ت در 
ادام��ه   ضمن تاکید بر ال��زام وجود قوانین صریح و ش��فاف 
در زمینه نحوه بس��تن معادن گفت:  ب��ه دلیل جلوگیری از 
آس��یب های زیس��ت محیطی معادن،  در س��ازمان حفاظت 

محیط زیس��ت در نظ��ر داری��م ضوابط��ی تنظیم ش��ود که 
معدن��کاران ضواب��ط خاصی را پ��س از اتم��ام فعالیت های 
معدن��ی انج��ام داده و س��پس مع��دن را ترک کنن��د. این 
طرح در دس��ت تکمیل،  ش��امل این موارد  اس��ت:  نخس��ت 
چش��م اندازهای موج��ود از نظ��ر زیبایی طبیعی را س��امان 
بخش��ند. سپس گودال های ایجاد ش��ده را به شکل متعارفی 
بازس��ازی کنن��د. در ق��دم بعدی اگر آس��یبی ب��ه آب های 
زیرزمینی رس��یده باید اصاح ش��ود و اگ��ر خاک های این 
مناطق تخریب شده،  با ایجاد یک لایه خاک نباتی و پوشش 
 گیاهی متناس��ب با اقلیم و منطق��ه درختکاری و گیاه کاری

انجام شود. 
وی در ادامه افزود:  این قوانین در راس��تای بس��ته ش��دن 
و احی��ای مع��ادن طبیعت به نحوی اصولی اس��ت تا پس از 
فرآوری حداقل آسیب به محیط  زیست و همچنین سامتی 
مردم وارد ش��ود. این طرح در حال تکمیل و گذران مراحل 
نهایی است و امیدواریم تا قبل از اتمام این دولت،  این طرح 

به تصویب هیات وزیران برسد.

به عقیده کارشناسان معدنی و محیط  زیست،  کشمکش های 
موجود بین س��ازمان جنگل ها،  مراتع و آبخیزداری و فعالان 
معدنی کشور،  دستاوردی   جز آسیب بیشتر به محیط  زیست 
نخواهد داشت. به نظر می رسد  ورود دولت به این مسئله در 
ش��رایط فعلی لازم باش��د  چراکه مطابق نظر بعضی صاحبان 
معادن،  برخی از قوانین معدنی امکان تس��هیل داشته و این 

اقدام تنها باید به دست دولت صورت پذیرد. 
ب��ه ه��ر ح��ال آس��یب مع��ادن ب��از غیر فع��ال نه تنها به 
محیط زیس��ت وارد می ش��ود،  بلکه در ادامه شاهد مشکات 
زیس��تی و بهداشتی برای مردم ساکن اطراف مناطق معدنی 
خواهیم بود. از این لحاظ رسیدگی به این معادن باز متروکه،  

یکی از الزامات امروزه بخش معدنی کشور به نظر می رسد.

 معادن نیازمند
 برنامه جامع
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نکته جالب توجه اینکه هم اکنون کمتر از ۵۰درصد 
تولید فولاد کشور در بورس کالا عرضه می شود و سایر 
تولی��دات بدون عرضه در ب��ورس کالا ص راهی بازار 

آزاد می شود.
به گفت��ه رضا محتش��می پور، قائم مقام بورس کالا 
مشکل اصلی ما این است که فولادی  ها در بورس کالا 
عرض��ه کافی انجام نمی دهند که اگر این عرضه انجام 
شود، قطعا نرخ متعادل خواهد شد. تولید کلی کشور 
در ح��وزه محصولات فولادی ح��دود ۳۰میلیون تن 
و نی��از داخلی حدود ۱۵ میلیون تن اس��ت؛ بنابراین 
تأکی��د اصلی ب��رای تنظیم بهین��ه بازار ف��ولاد این 
اس��ت که وزارت صنع��ت، معدن وتج��ارت با فراهم 
ک��ردن مقدمات افزایش عرضه در ب��ورس کالا، بازار 
محصولات فولادی را تنظیم کند نه با ورود یک طرفه 

به فرآیند قیمت گذاری.
در چن��د هفت��ه اخی��ر، موض��وع عرضه ف��ولاد و 
محصولات مرتبط با آن در بورس کالای ایران بس��یار 
داغ بوده اس��ت. اخت��اف نظرهایی ک��ه بین وزرات 
اقتص��اد و وزارت صنعت، معدن وتجارت ایجاد ش��د، 
ریش��ه در بحث های تاریخی دارد که شاید امروز با در 
متن قرار گرفتن بازار س��رمایه بیش از گذش��ته مورد 
توجه قرار گرفته اس��ت.  در همین زمینه گفت وگوی 

تسنیم با محتشمی پور به شرح زیر است:
دلای�ل و ضرورت های عرض�ه محصولات  �

فولادی در بورس کالا چیست؟
اقتصاد ایران در حوزه بازار فولاد با مش��کل انحصار 
و محدودی��ت عرضه کننده مواجه اس��ت. وقتی بازار 
رقابتی باش��د، نباید برای آن ش��رط و شروط تعیین 
ک��رد و مولفه ه��ای رقابت را از بین ب��رد؛ اما بازیگران 
ب��ازار فولاد در بالادس��ت محدودن��د. در این صورت 
باید ابزاری برای مدیریت قدرت انحصار وجود داشته 
باش��د. در حالتی که عرضه کنندگان محدود باشند، 
اگر یکی از آنها از گردونه تولید یا عرضه خارج ش��ود و 
یا تمایل به بهم زدن نظم بازار و قیمت س��ازی داشته 
باش��د، به راحتی ب��ازار بهم می ری��زد؛ در این صورت 
حاکمی��ت باید نقص بازار را برط��رف کند. باید دقت 
کرد ب��رای ایفای نقش تنظیم گری توس��ط دولت به 
چه چیزی نیاز داریم؛ مش��خصا پاسخ آن »اطاعات« 

است.
ام��ا معضل دیگر بازار فولاد، نب��ود اطاعات دقیق 
اس��ت. س��اده ترین اطاعات مث��ل می��زان تولید یا 
صادرات ش��رکت ها هم در دس��ترس نیست و اغلب 
آمارها ب��راوردی و ی��ا حداکثر خوداظهاری اس��ت. 
بورس  های کالایی بهترین بستر برای تولید به هنگام 
اطاعات تجاری هس��تند. شاید به جرئت بشود گفت 
که مهم ترین انگیزه حاکمیتی ارجاع معامات برخی 

کالاها به بورس همین عامل است.
آیا دسترسی به اطلاعات در مرحله قبل از  �

عرضه، یعنی دیتای میزان تولید ش�رکت های 
خریدار فولاد وجود دارد؟

در این زمینه، س��امانه بهین ی��اب وزارت صنعت، 
مع��دن وتجارت باید این کار را انجام دهد، اما نواقصی 
دارد. این س��امانه در گروه پتروشیمی فعال تر بوده و 
در بازار فولاد ضعیف اس��ت. ما به صورت سیستمی به 
بهین یاب متصلیم. در حوزه پتروش��یمی در مواردی 
که تایید صاحیت خریدار نیاز اس��ت، وزارت صنعت 
این تاییدیه ها را در سیستم اعام می کند. اما در بازار 
ف��ولاد حتی این تاییدیه ها هم به صورت دس��تی و از 
طریق فکس تایید انجام می شود. حالا دیگر اطاعات 

تولید که بماند که دسترسی به آنها وجود ندارد.
در صنعت پتروشیمی شفافیت بسیار بیشتر است 
و بر پایه س��امانه های اطاعات��ی وزارت نفت تولید و 
فروش ش��رکت ها به دق��ت معلوم اس��ت. امیدواریم 
این ش��فافیت در حوزه فولاد نیز برقرار شود تا امکان 

ساماندهی این بازار فراهم شود.
 آی�ا در ش�رکت های پایین دس�تی هم به  �

همین شکل انحصار وجود دارد؟
به طور معم��ول در زنجیره تولید از بالا به پایین که 
حرکت می کنیم، انحصار کاه��ش می یابد. به  عنوان 
مثال در تولید ش��مش چند ش��رکت اول تقریبا همه 
بازار هس��تند؛ ام��ا وقتی به میلگرد می رس��یم تعداد 
ش��رکت ها به نزدیک ۱۰۰ ش��رکت می رس��د. البته 
انحصار به معنای یک نفر بودن نیس��ت، بلکه بیش��تر 
بحث موثر بودن اس��ت. مثا وقتی در یک بازار چهل و 
یک شرکت داش��ته باشیم که یک شرکت ۸۰ درصد 
بازار را در اختیار داش��ته باش��د و ۴۰ شرکت دیگر نیز 
۲۰ درصد مابقی را، ش��اخص های س��نجش انحصار 
می گوید، باز انحصار ش��دیدی حاکم است. البته اگر 
قرار باش��د ی��ک کالایی مدیریت ش��ود باید عاوه بر 
ظرفیت تولید، می��زان نیاز داخلی و مصرف نیز احصا 

شده باشد.
در شیوه نامه ابلاغی فولاد، تاکید شده کل  �

زنجیره ف�ولاد در بورس کالا عرضه ش�ود. این 
فرآیند در راستای شفاف سازی است؟ 

سیاس��ت گذاران ب��رای مدیری��ت ب��ازار نهای��ی 
محصولات و رس��یدن کالا به نرخ مناس��ب به دست 

مصرف کننده نهایی به این نتیجه رس��یدند که تمام 
زنجی��ره تولی��د در ب��ورس کالا عرضه ش��ود. امروز 
محص��ولات میانی زنجیره فولاد در بورس کالا عرضه 
می ش��ود؛ اگر کل زنجیره در بورس کالا عرضه شود، 
قطعا دستاورد آن، ش��فافیت در زنجیره تولید است. 
البته این اتفاق جدیدی نیست و در مصوبات قبلی نیز 

تاکید شده بود و نیاز به مصوبه جدید نداشت.
یک بحث مهمی که وجود دارد، این اس�ت  �

ک�ه خود ف�ولاد از رانت مواد اولیه و س�وخت و 
انرژی ارزان نرخ اس�تفاده می کند، اما در مقابل 
قیمت گذاری براس�اس نرخ صادرات است. این 
تناقض چگونه توضیح داده می شود؟ به عبارت 
س�اده تر چرا تغییرات ن�رخ جهانی باید در نرخ 
داخل�ی اقلامی مثل ف�ولاد که از ران�ت انرژی 

بهره مند می شوند، نمود داشته باشد؟
آنچه ش��ما می گویید اش��اره به نرخ تمام شده کالا 
اس��ت، اما در بازار ای��ن موضوع وقت��ی اهمیت دارد 
ک��ه کل نیاز بازار تامین ش��ود و کالا تجارت پذیر هم 
نباش��د. به همین خاطر این نحوه تعیین نرخ بیش��تر 
در خدمات معن��ی می دهد. مثا چرا ما اجازه واردات 
محص��ولات غذایی را در مواقعی از س��ال نمی دهیم. 
چون در بازار مهم نیس��ت که نرخ کالای کش��اورزی 
برای تولیدکننده چقدر اس��ت. اگ��ر نیازش با کالای 
ارزانتر خارجی تامین ش��ده باشد، حاضر نیست نرخ 
تمام ش��ده را به کشاورز بدهد و کشاورز ضرر می کند. 
فولاد هم یک کالای تجارت پذیر است و نرخ این کالا 
از ارزش فروش آن به دس��ت می آی��د و درحال حاضر 
قیمتی که ب��ازار برای ای��ن کالا پرداخت می کند، بر 
اساس نرخ صادراتی آن است. چون خریدار به راحتی 
آن را ص��ادر می کن��د و معادل نرخ جهان��ی آن پول 

دریافت می کند.
حالا تصور کنید فروشنده نرخ کالا را خیلی ارزانتر 
از ارزش تج��اری آن قرار دهد، اما در بازار افراد زیادی 
هس��تند که حاضرند بابت آن پول بیشتری بدهند و 
بع��د حتی مانند آنچه در م��ورد میلگرد رخ داد، آن را 
قیچی کنند و به عن��وان آهن قراضه صادر کنند. این 
یعنی ن��رخ در بازار آن قیمتی اس��ت که صادر کننده 
حاضر اس��ت بخ��رد. تازه این وقتی اس��ت که کمبود 
در ب��ازار به وجود نیاید که اگر کمبودی باش��د، نرخ با 
ارزش کالای وارداتی تعیین می ش��ود. چون خریدار 
ای��ن کالا را نخرد، باید برود با ن��رخ جهانی وارد کند. 
به  ع��اوه هزینه های انتقال و گم��رک را باید در این 

بخش لحاظ کرد.
چرا ب�ه فولادی ها ران�ت می دهیم که حالا  �

بخواهیم با کاهش نرخ محصول پس بگیریم؟
ام��ا در مورد پرس��ش ش��ما؛ اصولا چ��را باید برای 
س��وخت و انرژی فولادی ها رانت بدهیم که در زمان 
فروش بخواهیم پس بگیریم. اصا چرا این رانت داده 
می ش��ود؟ رانت دادن اس��تدلال می خواهد و چرا در 
اقتصاد ما به واس��طه آنکه در گذشته رانت یا یارانه ای 
ب��رای احیای یک صنعت داده ش��ده کم��اکان ادامه 
می یابد؟ ب��رای مثال در مناط��ق آزاد قانون معافیت 
مالیاتی ۱۰ س��اله وجود دارد. چرا ک��ه هدف دولت، 
ایجاد زیر س��اخت برای تولیدکنن��دگان در مناطق 
مرزی اس��ت. حالا سوال این اس��ت که چرا برای ۱۰ 
س��ال دوم معافی��ت مالیاتی داده ش��د؟ اینجا باید از 
چه کس��ی س��وال ش��ود که چرا این رانت داده شده؟ 
از کارخان��ه فعال در مناط��ق آزاد ی��ا از قانون گذار؟ 
ت��ازه در مقابل مطرح کردن این موارد، ش��رکت های 
فولادی هم اعام می کنند که ش��رکت هایی که مواد 
معدنی خام می فروشند، از فولادی ها فربه تر هستند 

و مواردی از این دست! 
گرفت��ن رانت هم راهکارهایی شناخته ش��ده  دارد. 
ساده ترینش مالیات است. وقتی شما به زنجیره تولید 
یک کالا رانتی دادید، مالیاتش را هم بیشتر می کنید 
که س��ود زیادی نبرد. جالب این اس��ت که در کشور 
ما بیشترین معافیت های مالیاتی شامل شرکت هایی 
می شود که خود دولت ادعا دارد اینها رانت می گیرند.

یا اصا چرا راه دور برویم. در همین کشور خودمان 

وقتی دولت به این نتیجه رس��ید که در شیرخش��ک 
صنعتی، یارانه نهاده دامی هس��ت چکار کرد. عوارض 
۴۰ درصدی روی صادراتش وضع کرد. اینطوری یک 
ش��رکت تولیدی فقط وقتی ص��ادر می کند که بتواند 
محصول��ش را به حداقل ۴۰ درص��د بالاتر از نرخ بازار 
داخل��ی در بازار جهانی بفروش��د. اگ��ر هم صادر کرد 
یاران��ه را دولت با عوارض گمرکی ب��ر می گرداند. لذا 

یارانه فقط به مصرف کننده داخلی می رسد.
اما با همه این تفاسیر وزارت صنعت، معدن وتجارت 
می گوید چ��ون فولادس��ازان از این رانت اس��تفاده 
کرده اند، باید با قیمتی که ما می گوییم محصولات تان 
را در ب��ورس عرضه کنید ت��ا مصرف کننده نهایی هم 
ارزان بخرد؛ اما ما می  گوییم انتقال رانت با این روش ها 

به مصرف کننده نهایی ممکن نیست.
به عنوان مثال در س��ال ۹۷ ن��رخ PET در بورس 
کالا ح��دود ۷۵۰۰ توم��ان بود، اما در ب��ازار ۲۸ هزار 
توم��ان نرخ می  خورد. به نظر ش��ما هر ف��رد چه قدر 
حاضر اس��ت هزینه کند تا فقط ی��ک حواله کامیون 
از این کالا را دریاف��ت کند. عده زیادی از بورس کالا، 
محص��ول مذک��ور را خریداری می کردن��د، اما بدون 
تولی��د در بازار آزاد می فروختن��د؛ آنهایی که این کار 
را می  کردن��د، قطعا تولیدکننده بودن��د. اما برای آنها 
تولید نمی صرفید و بهترین سود برای آنها فروش ماده 
اولیه بود. پس مش��اهده می کنیم با توزیع نادرس��ت 
رانت در ابتدای کار و رفتار دس��توری در ادامه، چگونه 

سوداگری در بازار مواد اولیه را رواج داده ایم.
چرا ام�روز ب�ه پتروش�یمی ها نمی گویند  �

گران ف�روش؟ یعنی واقعاً با کش�ف نرخ آزاد در 
بورس، دلالی از بین رفته است؟

امروز تفاوت مثا در نرخ محصولات شیمیایی بین 
بازار آزاد و بورس کالا ۵ درصد است. اگر شما از بورس 
کالا، ی��ک کالایی را دریافت کنی��د، باتوجه به هزینه 
تقسیم و هزینه معامله وقتی بخواهید همان کالا را در 
بازار آزاد بفروشید، ضرر می کنید. بر این اساس، امروز 
کار دلالی در حوزه شیمیایی صرفه ندارد؛ این فرآیند 
به دلیل کنار رفتن قیمت گذاری دس��توری و کاهش 
مداخ��ات اس��ت. دلال��ی زمانی به صرفه اس��ت که 
اختاف نرخ بین بورس و بازار آزاد زیاد شود. عامل این 
اختاف بیشتر از هر چیزی دخالت در قیمت هاست.  
زمانی که قیمت گذاری دستوری در پتروشیمی رواج 
داش��ت، عده زیادی مجوز واحد تولیدی پاستیکی 
گرفتند تا فقط مواد را در بازار بفروش��ند. خوشبختانه 
با تش��کیل کمیته تخصصی بازار پتروش��یمی و کنار 
رفتن سایه قیمت های دستوری در حوزه پتروشیمی 
ش��رایط بازار مطلوب ش��ده و آرامش در عمده کالاها 
مش��اهده می ش��ود. در آن بازار، کالاهایی که مشکل 
دارند و تف��اوت قیمتی در آنها دیده می ش��ود، اغلب 

کمبود تولید دارند. حالا یا دائمی یا موقت.
به اعتقاد شما اگر به یک مجموعه رانت اعم  �

از انرژی و... داده ش�د، چه برخوردی باید با آن 
شرکت داشت؟

خوب در بخش قبلی گفتم کافی است به نمونه های 
مشابه در کشورهای دیگر یا حتی کشور خودمان نگاه 
کنیم. عربس��تان نرخ گاز را برای شرکت های تولیدی 
بس��یار ارزان کرده اس��ت، اما بع��د از تولید و در زمان 
فروش محصول، رانت ارائه ش��ده را با مالیات یا زکات 
پس می گیرد. در حوزه های نیازمند س��رمایه گذاری 
رانت قطع نمی ش��ود و یک سیاس��ت عمومی است تا 
شرکت های نوپا نیز امکان رشد داشته باشند. اما با بالا 
بردن مالیات وقتی ش��رکت از دوران سرمایه گذاری 
خارج ش��د، رانت را پس می گیرند. در حوزه فولاد نیز 
با توجه به حاشیه سود بالا که بخشی از آن را می توان 
به تخصیص یارانه نسبت داد، می توان از ابزار مالیاتی 

برای پوشش این یارانه استفاده شود.
به عن��وان یک مثال در کش��ور ترکیه نه مداخات 
قیمت��ی وج��ود دارد و نه ران��ت انرژی. ام��ا در عین 
ح��ال این کش��ور صنایع فعال و س��هم قابل توجهی 
در صادرات منطقه دارد؛ پرس��ش اینجاس��ت ترکیه 
چگونه از این شرکت  ها حمایت می کند؟ دولت ترکیه 

به جای رانت پاش��ی در ابتدای زنجیره که توان آنرا هم 
ندارد، هزینه های حضور در بازار را پوش��ش می دهد. 
مثل لجس��تیک صادراتی ی��ا یارانه ه��ای حضور در 
نمایشگاه های بین المللی یا خدمات مالی در بازارهای 
ه��دف، اما در ایران اصرار بر حمایت از ابتدای زنجیره 

است.
پس در س�نوات گذشته به چه علت شاهد  �

قیمت گذاری دس�توری در بس�یاری از اقلام و 
کالاها با وجود عرضه در بورس کالا بودیم؟

 در س��ال ۱۳۹۷ به دلیل تک  نرخی ش��دن و اعمال 
نرخ ۴۲۰۰ تومانی، ی��ک بحران عرضه و تقاضا ایجاد 
ش��د. در آن بحران تقاضای بالا، سیاس��ت گذاران به 
این نتیجه رس��یدند که بازار باید محدود شود که این 

موضوع با بسیاری از قوانین زاویه داشت.
مث��ا در آن زمان کل پریفرم های بطری بازار عراق 
و افغانستان از ایران تامین می شد و لذا کل کالایی که 
با ارز دس��توری راهی بازار ش��ده بود، سر از بازارهای 
همس��ایه درمی آورد. لذا نرخ بازار داخلی بسیار بالاتر 
از نرخ مواد اولیه فروخته ش��ده پتروشیمی ها بود. هم 
قیمت گذاری و هم ایجاد ممنوعیت روی این صادرات 
کالاها هم برخاف قوانی��ن بود. لذا در آن مقطع یک 
مصوبه ای از ش��ورای هماهنگی س��ران قوا به تمامی 
دستگاه های اجرایی اباغ شد که هیچ دستگاهی حق 
تغییر قیمت ها را ندارد، مگر با مجوز ستاد تنظیم بازار 
و اختیاراتی هم برای محدود کردن صادرات به وزارت 

صنعت، معدن وتجارت داده شد.
مصوبه ه��ای ش��ورای عالی هماهنگ��ی اقتصادی 
س��ران قوا که با استفاده از اختیارات رهبری می تواند 
برای مدتی در شرایط اضطراری اجرای برخی قونین 
را متوق��ف کند، برای مدیریت دوران بحران اس��ت و 
کوتاه مدت یعنی دائمی و جایگزین قانون نیس��ت؛ به 
این ترتیب مصوبه مذکور برای س��ال ۹۷ صادر شد و 
در س��ال ۹۸ هم با این استدلال که هنوز بحران تقاضا 
تمام نشده است، پس برای یک سال دیگر هم فرآیند 
تمدید شد و به این ترتیب شاهد دو سال دخالت های 

قیمتی با مجوزهای اضطراری در بورس بودیم.
در س�ال 99 چه اتفاقی افتاد که بورس کالا  �

به وظیفه اصلی خود یعنی قاعده گذاری قیمتی 
بازگشت؟

در س��ال ۹۹، مجوز س��ران قوا به ستاد تنظیم بازار 
تمدید نش��د و این س��تاد به صورت قانونی نمی  تواند 
در فرآیند قیمت گذاری دخالتی داش��ته باشد؛ حتی 
دو ماه اول هم که موضوع در ش��ورای عالی هماهنگی 
س��ران قوا در دست بررسی بود، حسب نظر نهاد ناظر 
با س��تاد تنظیم بازار همکاری شد. اما با قطعی شدن 
ع��دم تایید این مجوز، ما هم دیگ��ر اجازه مداخله در 
قیمت ه��ا را نمی توانس��تیم، بدهی��م و باید از حقوق 
قانونی س��هامداران ش��رکت های عرضه کننده دفاع 

قانونی می کردیم.
امروز رابط�ه ب�ورس کالا و وزارت صنعت،  �

معدن وتجارت و شرکت ملی پتروشیمی به چه 
صورت است؟

 در ای��ن حوزه، ش��رایط بازار پتروش��یمی و فولاد 
متف��اوت اس��ت. در فولاد حتی در کالاه��ای ملزم به 
عرضه هم بیش از نیمی از معامات در خارج از بورس 
انجام می  ش��ود، ام��ا در محصولات پتروش��یمی این 
نسبت در حدود ۹۵درصد است. لذا در حوزه فولاد هم 
آمار معامات، هم روند تنظیم مقررات و هم قیمت ها 
ب��ا اخال مواجهند. ما در بورس کالا، گزارش عرضه و 
تقاضای محصولات را ه��م مکتوب و هفتگی و هم به 
صورت سیس��تمی و آناین به وزارت صنعت، معدن و 
تجارت ارائه می کنیم و به ش��رکت ملی پتروش��یمی 
هم گزارش مکتوب هفتگی می دهیم. ش��رکت ملی 
پتروش��یمی، تمام موارد را بررسی می کند و گزارش 
فن��ی می دهد که کدام ش��رکت ها ب��ه دلایل موجه 
)مث��ل افت و ی��ا تغییر خط تولید  ی��ا تعهدات قبلی( 
عرضه نداش��ته اند و کدام موارد فاقد دلایل فنی بوده. 
اما در مورد فولاد به این ش��کل نیست و پاسخی داده 

نمی شود تا زمانی که به یک بحران تبدیل شود.

به  خاف پتروش��یمی، تولید فولاد در کشور بسیار 
بیش��تر از تقاضای آن اس��ت و تعدد کالاهای آن هم 
بس��یار کمتر اس��ت. لذا مدیریت بازار آن باید بسیار 
س��اده تر باش��د، اما فولادی ها در بورس عرضه کاملی 
ندارند که اگر این عرضه انجام شود، قطعا نرخ متعادل 
خواهد شد. نکته در این است که در فولاد همه چیز با 
رایزنی، جلسات غیرکارشناسی و تصمیمات مدیران 
سیاسی تعیین می شود، اما در پتروشیمی کمیته ای 
تخصصی با مش��ارکت نمایندگان دس��تگاه های ذی 
رب��ط و صنایع مرتبط اداره ب��ازار را برعهده دارد. لذا با 
وجود مشکات، شرایط تنظیم بازار پتروشیمی اصا 

قابل مقایسه با اغتشاش بازار فولاد نیست.
 در جلسه ای که با وزارت صنعت، معدن  �

وتجارت در خصوص قیمت گذاری فولاد که 
شما هم حضور داش�تید، اختلاف نظرهایی 
مطرح شد. در آن جلسه که به شما گفتند، 

بروید، چه گذشت؟
 البت��ه اختاف در آن جلس��ه آنقدره��ا هم جدی 
نبود. ش��اید اگر اصرار وزارت صنعت، معدن وتجارت 
بر پخش فیلم های جلسه در صداو سیما نبود، اینقدر 
التهاب ایج��اد نمی کرد. آقای وزیر در آن جلس��ه دو 
حرف داشتند. اول اینکه دولت اختیار تام برای تغییر 
ش��یوه نامه اش را به ما داده که من همانجا چک کردم 
و تایید نش��د و دو اینکه می گفتند ما به صنعت فولاد 
رانت س��نگینی دادیم، اما برنامه توسعه آن کجاست؟ 
ب��ه نظر بنده این دغدغه درس��تی اس��ت، اما راه پس 
گرفتن این رانت، اخال در قیمت گذاری نیست. اگر 
رانت به ش��رکت بالادستی داده شود و بعد بخواهیم با 
قیمت  گذاری آن را به مصرف کننده برس��انیم، س��ود 
از بخش تولید مس��تقیما به جیب عوامل غیرتولیدی 
می رس��د. در واقع رانت پس گرفته نمی شود، بلکه به 
افراد دیگری رس��یده که نقشی در تولید نداشته اند و 
این رانت در نهایت به »سلطان ها« می  رسد و این طور 
است که یک ش��رکت حمل ونقل فولادی بعد از چند 
س��ال توزیع حواله ه��ای دولتی، می توان��د به یکی از 

بزرگترین فعالان این حوزه تبدیل شود.
در حوزه صنایع پتروش��یمی هم ی��ک زمانی یک 
میلیارد دلار رانت قیمتی وجود داش��ت که باعث شد 
این س��اطین بازار پتروشیمی ایجاد بشوند. اما فقط 

اندکی از ان رانت به تولید می رسید.
در آن جلسه اعام کردم که دولت همچین مجوزی 
ن��داده و ما هم نمی توانیم خارج از مصوبات س��ازمان 
بورس عمل کنیم؛ البته راهنمایی هم کردم که نظرات 
وزارت صنعت، معدن وتج��ارت اگر از کانال قانونی و 
کارشناسی آن یعنی شورای عالی بورس بگذرد، برای 
ما لازم الاجرا می ش��ود. لذا این نظرات برای این شورا 
ارسال بشود تا در صورت تایید ما بتوانیم انجام بدهیم. 

این چالش اصلی جلسه مذکور بود.
ب�ا ای�ن اوص�اف و طب�ق اخبار مس�تنند،  �

مصوبه شورای هماهنگی سران قوا در خصوص 
اختیارات ستاد تنظیم بازار تمدید نشده است 
و س�تاد تنظیم بازار مجوزی برای قیمت گذاری 

ندارد؟
 اگ��ر در ب��ورس قاع��ده ای ب��رای قیمت گ��ذاری 
می گذاریم، معمولا اعام محدوده مجازی اس��ت که 
مبن��ای کارشناس��ی دارد. مثا اینکه ن��رخ یک کالا 
در تابل��و حداکثر می تواند ۹۵ درص��د نرخ جهانی با 
ارز نیمایی باش��د، بر این اس��اس است که نرخ فروش 
صادراتی منه��ای هزینه های حمل از انبار کارخانه تا 
عرش��ه کشتی آن در همین حدود است. یعنی عرضه 
کنن��ده، صادر بکند ه��م کمی بیش��تری از این نرخ 
دس��تش را می گیرد. البته بماند که ب��ا قوانین فعلی 
اگ��ر عرضه کننده صادر کند، مالی��ات نمی دهد ولی 
اگ��ر به صنایع داخلی بدهد، بای��د مالیات بدهد و این 
مالی��ات برای یک صنعتی که به ادعای وزارت صنعت 
رانت می گیرد، عدد بزرگی هم هست. یعنی قوانین را 
طوری تنظیم کرده ایم که به عرضه کننده می گوییم 
ب��ه داخل نده اما بعدا اجب��ارش می کنیم که صادرات 
نکند. از نظر حقوقی، حرف همان اس��ت که گفتم. اما 
از نظر کارشناس��ی ما میگویی��م مبنای این درصدها 
چیس��ت؟ موضوعی که وجود دارد این است که ستاد 
تنظیم بازار آن زمانی هم که مجوز داشت، اجازه قبول 
یا رد پیش��نهادهای کارشناسی دستگاه ها را داشت، 

نه اینکه مجوز محاسبه و تعیین نرخ را داشته باشد.
شیوه نامه فولاد هم هرچند با اجماع تولیدکنندگان 
و مصرف کنن��دگان و نهاده��ای حاکمیتی و از کانال 
س��ازمان ناظر بورس اباغ شد، اما اشکالات جدی در 
آن وجود داش��ت که مهم ترین آن، اباغ نرخ پایه ۸۰ 
درص��د CIS و الزام به ابطال قراردادها یک ماه بعد از 
معامله بود. س��ایر موارد آن ه��م تکرار مصوبات قبلی 
ب��ود و چیز چندانی به مصوب��ات قبلی اضافه نکرد. اما 
همین مصوب��ه هم پس از اندکی از اباغ، باز توس��ط 
مهم ترین تدوین کننده آن مورد خدش��ه قرار گرفته 
بود و دوس��تان وزارت صنعت، معدن وتجارت انتظار 
داشتند که مصوبه کتبا اباغ شده از دولت و نهاد ناظر 

را با اباغ شفاهی تغییر دهند.

راه پس گرفتن رانت فولادی ها، مالیات است 
قائم مقام بورس کالا: 

 فرآیند ارتباط صنعت 
و دانشگاه در 

فولادمبارکه شفاف است

مدیرروابط عمومی فولاد مبارکه گفت: فرآیند 
تحقی��ق و توس��عه از دیرباز دراین ش��رکت به 
صورت نظام مند ش��کل گرفته و در این فرآیند، 
مقوله ارتباط صنعت و دانش��گاه کاما ش��فاف 

است.
به گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان، 
هادی نباتی نژاد اظهار کرد: شرکت فولاد مبارکه 
از ابتدای راه اندازی فعالیت های پژوهشی خود را 
آغاز کرد، واحد تحقیق و توسعه با انجام بیش از 
یک هزار و ۲۰۰ پروژه تحقیقاتی رسالت خود در 
زمینه انجام تحقیقات کاربردی و مس��ئله محور 
را انج��ام داده و بهبودهای بزرگ��ی را از جنس 
ن��وآوری تدریجی و تعالی عملیات به س��رانجام 

رسانده است. 
وی اف��زود: ای��ن ش��رکت از س��ال ۱۳۹۶ با 
 EFQM دریافت گزارش های بازخ��ورد جایزه
و MAKE و ارزیابی ه��ای مختلف، با بازنگری 
سند راهبردی تحقیق و توسعه به سمت رویکرد 
ن��وآوری ب��از و تجاری س��ازی فن��اوری حرکت 
کرده و با الهام از اس��تراتژی های جدید شرکت 
در زمینه کس��ب دانش فنی و توس��عه فناوری 
فولاد در کش��ور، نوآوری اساسی را آغاز کرده و 
با تأس��یس مرکز نوآوری و توسعه فناوری گروه 
فولاد مبارکه در حال برداش��تن گام های مؤثری 

در این جهتاست. 
مدی��ر روابط عموم��ی ش��رکت فولادمبارک��ه 
تصری��ح کرد: ب��ا توجه ب��ه توس��عه پروژه های 
تحقیقاتی عاوه بر مس��ئله محور به ایده محور 
و آین��ده محور و افزایش نیازه��ای تحقیقاتی و 
دانش روز، توس��عه اکوسیس��تم نوآوری شرکت 
و توس��عه ارتباطات خود با دانش��گاه ها و مراکز 
تحقیقاتی، ش��رکت های دانش بنی��ان و... را در 
دس��تورکار خ��ود ق��رار داده و هم��کاری خود 
با دانش��گاه ها و مراک��ز تحقیقات��ی را از طریق 
انعق��اد قرارداده��ای بلندمدت ب��از )تفاهمنامه 
اعتب��ار انجام فعالیت های پژوهش��ی( توس��عه 
داده اس��ت و هم اکنون با بی��ش از ۱۳۰ مرکز 
 تحقیقاتی ارتباط و مراودات تحقیقاتی مس��تمر 

دارد. 
وی با اش��اره ب��ه مهم تری��ن دس��تاوردهای 
پژوهشی شرکت فولاد مبارکه تاکنون گفت: هر 
س��ال بالغ بر ۴۰ ط��رح تحقیقاتی موفق خاتمه 
یافته و در هر س��ال به ط��ور میانگین ۴۵ طرح 
تحقیقاتی اباغ شده و تاکنون بیش از یک هزار و 
۲۰۰ پروژه تحقیقاتی کاربردی اجرا و با موفقیت 
خاتمه یافته اس��ت، در همین راستا تعداد ۱۱۴ 
طرح تحقیقاتی در دست انجام داریم که در این 
بی��ن در تمامی این طرح ها به افزایش مس��تمر 
کیفی��ت پروژه ه��ای تحقیقاتی نی��ز توجه ویژه 

داریم.
نباتی نژاد تعداد پروژه های در دس��ت اقدام با 
دانش��گاه ها و مراکز تحقیقاتی در سال ۱۳۹۹ را 
مهم برش��مرد و گفت: درحال حاضر ۱۱۴ پروژه 
داری��م ک��ه از این تعداد ۲۳ پروژه در دانش��گاه 
صنعت��ی اصفهان، ۲۲ پروژه در ش��هرک علمی 
و تحقیقات��ی اصفه��ان، ۱۲ پروژه در دانش��گاه 
اصفهان، یک پروژه در دانش��گاه صنعتی شریف، 
۸ پ��روژه در دانش��گاه ته��ران، ۱۷ پ��روژه در 
دانشگاه های آزاد و ۳۱پروژه در سایر دانشگاه ها 

تعریف شده است. 
مدیر روابط عمومی فولادمبارکه خاطر نش��ان 
کرد: نکته قابل توجه اینکه قراردادهای مرتبط با 
تمام این پروژه ها با ماهیت حقوقی و با رؤس��ای 
دانش��گاه ها و مراکز علمی به نمایندگی ایش��ان 
منعقد ش��ده و اگر در یک قرارداد نام ش��خصی 
آورده می ش��ود، نه از جایگاه شخص حقیقی که 
از منظر ش��خص حقوقی و نماینده آن دانشگاه 

اعام می شود. 
می ش��ود،  اش��اره  تاکی��د  ب��ه  همی��ن رو  از 
برخ��ی ش��بهه های ایج��اد ش��ده در هفته های 
گذش��ته با فرآیند ج��اری و مس��تمر مدیریت 
و  صنع��ت  ارتب��اط  و  توس��عه  و  تحقی��ق 
 دانش��گاه ف��ولاد مبارک��ه همخوانی نداش��ته و 

ندارد.

خبر

گروه معدن

گ��ردش مالی ۹۰۰ ه��زار میلیارد تومانی ف��ولاد در اقتصاد 
ایران از جمله مسائلی است که در صحن علنی مجلس شورای 

اس��امی در زمان بررسی طرح توس��عه و تولید پایدار فولاد به 
آن اش��اره شد. برخی نمایندگان مجلس معتقدند که در تولید 
فولاد، یارانه های مختلفی از جمله ۴۰ هزار میلیارد تومان یارانه 
س��وخت داده می ش��ود. از س��وی دیگر وضعیت بازار فولاد در 

هفته ه��ای اخیر به قدری وخیم ش��د که تنش های جدی میان 
وزارت صنعت، معدن وتجارت و وزارت اقتصاد نیز شکل گرفت. 
چالش اصلی ناشی از فرآیند قیمت گذاری فولاد در بورس کالا 
بود. از یک س��و وزارت صنعت، معدن وتجارت تأکید داشت که 

ن��رخ پایه فولاد از ۸۰ درصد ن��رخ CIS باید به ۷۰ درصد این 
نرخ کاهش یابد، اما از سوی دیگر مسئولان بورس کالا و وزارت 
اقتصاد به  عنوان محل مبادلات محصولات فولادی اعام کردند 

که قیمت گذاری در سازوکار بورس معنا ندارد.
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افزای��ش نرخ حمل دریای��ی هزینه های خری��د را برای 
خریداران فلزات آهنی که در حال حاضر با محدودیت عرضه 
فولاد و مواد اولیه روبرو هس��تند، افزایش داده اس��ت.   به 
گزارش دنیای معدن ، فعالان بازار معتقدند حمل نورد گرم 
)HRC( از چین به ویتنام و کره جنوبی به دلیل محدودیت 
عرضه و نبود کش��تی از ۱۰ تا ۱۲ دلار در هر تن به ۱۳ تا 
۲۰دلار در هر تن رس��یده است. هزینه حمل محموله های 
میلگرد نیز از چین به س��نگاپور رش��د داشته و از ۲۰ دلار 
در هر تن به ۲۵تا ۳۰دلار رس��یده اس��ت. حمل محصولات 

ف��ولادی از چین به پرو هم ۲برابر ش��ده و به محدوده ۵۰ 
دلار در هر تن در طول دوره مذکور رس��یده اس��ت. فعالان 
ب��ازار ویتنام نیز می گویند، حمل فولاد از هند به ویتنام نیز 
افزایش داش��ته و با حدود ۸ تا ۱۰ دلار رشد به بیش از ۴۵ 
دلار در هر تن رس��یده است. افزایش هزینه های حمل پس 
از تعطیلات س��ال نو چین همزم��ان با افزایش قیمت نفت، 
بر نرخ های تحویلی نورد گرم فش��ار آورده و آن را افزایشی 
کرده است. شاخص نورد گرم آ.سه.آن )Asean( نسبت به 
قب��ل از تعطیلات حدود ۸۲ دلار افزای��ش یافته و به ۷۳۴ 

دلار در هر تن CFR ویتنام رس��یده اس��ت. یکی از فعالان 
بازار آسیا-اقیانوس��یه اعلام کرده محدودیت وجود کشتی و 
افزایش نرخ حمل دریایی ممکن است خریداران را تحریک 
کند تا سفارشات فولاد را سریع تر از حد انتظار انجام دهند، 
چون هیچ نشانه ای از کاهش قیمت ها در کوتاه مدت وجود 
 Hoa ن��دارد. افزایش نرخ ه��ای حمل دریایی باعث ش��ده
Phat تولیدکننده برتر فولاد ویتنام، قیمت های پیشنهادی 
صادرات نورد گ��رم را برای محموله های آوریل تا اوایل می 

بالا ببرد تا بتواند هزینه های خود را پوشش دهد.

تاثیر افزایش نرخ حمل دریایی بر تجارت زنجیره فولاد

رشد قیمت مس 
گروه معدن

مس یکی از فلزات ارزش��مند و بسیار مهم در 
اقتصاد دنیاس��ت و تحولات قیمتی این فلز تأثیر 

زیادی در عملکرد بورس های کالایی دارد.
ب��ه گزارش بورس نی��وز،  این فلز که در اغلب 
بورس های بزرگ کالای��ی، ازجمله بورس فلزات 
لندن مبادله می شود، معیاری برای فهم رکود یا 

رونق بازار های جهانی است.
طب��ق گ��زارش منتشرش��ده در وب س��ایت 
»فورکس«، با ش��روع روند بازسازی اقتصاد دنیا، 
نرخ مس در بازار جهانی رشد کرد. این وب سایت 
با اش��اره به تسریع روند واکسیناسیون در دنیا و 
اعمال سیاس��ت های مالی و پولی برای حمایت 
از اقتصاد های درگیر کرونا؛ پیش بینی کرد روند 
افزایش نرخ فلز قرمز در دنیا ادامه خواهد داشت 
و تا انتهای ماه جاری میلادی، رکورد تازه ای در 

نرخ فلز مس در دنیا ثبت می شود. 
در بخ��ش دیگری از این گ��زارش با یادآوری 
اینک��ه هم اکن��ون، نرخ م��س در ب��ازار جهانی، 
بالاترین نرخ از اواس��ط س��ال ۲۰۱۱ تاکنون را 
تجربه می کند، آمده است: »شرایط کنونی عرضه 
و تقاض��ای مس در بازار جهان��ی زمینه را برای 
رش��د نرخ این کالای مهم فل��زی در دنیا فراهم 
کرده اس��ت. باید در نظر داشت که حمایت های 
مالی دولت ها از اقتصاد در این روز های کرونایی 
عامل بس��یار مهمی در ت��داوم روند افزایش نرخ 

این فلز است.
 در نتیج��ه ای��ن کمک ه��ای مال��ی و اجرای 
پروژه های زیرساختی در کشور های بزرگ مانند 

چی��ن و امریکا، تقاضای مس در بازار با س��رعت 
بیشتری نسبت به روند رشد عرضه افزایش پیدا 
می کند و نتیجه این مس��ئله هم، شدت گرفتن 

روند افزایش نرخ خواهد بود.
 با توج��ه به ای��ن گزارش ها انتظ��ار می رود، 
در ماه ه��ای آینده، قله دیگ��ری در نرخ مس در 
دنیا فتح و رکورد ت��ازه ای در تاریخ این صنعت، 
ثبت ش��ود.« براس��اس گزارش »ب��ورس فلزات 

لن��دن«، هم اکنون، میزان ذخایر مس در دنیا به 
پایین ترین سطح در ۱۰سال اخیر رسیده و دلیل 
ای��ن رخداد هم، حجم بالای اس��تفاده از معادن 
مس است. از طرف دیگر برای توسعه یک معدن 
مس و بهره برداری از آن بین ۸ تا ۱۰سال زمان 

مورد نیاز است. 
به همین دلیل، انتظار می رود، در ۳سال آتی، 
عرضه مس همچنان کمتر از میزان تقاضا باش��د 

و توان افزایش میزان عرضه وجود نداشته باشد.
علاوه بر این، دولت ها برای تقویت نرخ رش��د 
اقتصادی اقدام به س��رمایه گذاری در پروژه های 
زیرس��اختی کرده اند که شاخص ترین آنها دولت 
چین اس��ت. اج��رای این پروژه ها، زمینه رش��د 
س��ریع تقاضا برای م��س را فراهم می کند که به 
نوبه خود، بسترس��از ایجاد عدم توازن در بازار و 

تشدید سرعت افزایش نرخ مس خواهد شد. 

در م��اه فوری��ه امس��ال، ن��رخ ه��ر تن مس 
امری��کا  دلار   ۸۴۷۱ ب��ه  جهان��ی  ب��ازار  در 
 رس��ید که نس��بت به ماه اول امس��ال با رش��د 

همراه بود.
 این در حالی اس��ت که در ژانویه امس��ال هر 
تن مس با نرخ ۷۹۷۲دلار مبادله شد. پیش بینی 
می شود تا انتهای ماه مارس نرخ هر تن مس در 

بازار به مرز ۹۰۰۰دلار برسد.

بازارسنگآهن
درثباتنسبی

واردات سنگ آهن در چین در ثبات نسبی است 
و آخری��ن نرخ خلوص ۶۲ درصد ب��ا کمتر از یک 
دلار افت ۱۷۴.۱۵ دلار هر تن خش��ک س��ی اف آر 

ثبت شد.
مح��دود  متوس��ط  خلوص ه��ای  عرض��ه   
 اس��ت و ب��ازار منتظ��ر روش��ن تر ش��دن رون��د

 نرخ هاست. 
به گزارش فولاد ایران، از طرفی تمایل به خرید 
خلوص های پایین هنوز بالاس��ت و انتظار می رود 
ادامه داش��ته باش��د چون نرخ کک نزولی است و 
فض��ای بیش��تری به س��نگ آهن خل��وص پایین 

می دهد.

تداومرشدنرخ
دربازارقراضهترکیه

آخرین نرخ قراضه س��نگین ۲۰-۸۰ وارداتی در 
ترکیه ۲.۵ دلار رشد داشته به ۴۶۲.۵ دلار هر تن 

سی اف آر رسیده است. 
به گ��زارش فولاد ایران، انتظار می رود این هفته 
فعالیت بازار کم باشد چون قیمت ها صعودی است. 
برخی پیشنهاد ها را تا ۴۷۰ دلار هر تن سی اف آر 

نیز رسانده اند.

اخبار

روز هاى پایان سال مثل یه بازار شلوغه، همه کلى کار داریم که باید تا قبل سال نو انجام بشه و حواسمون هست 
که این میون چیزى رو گم یا فراموش نکنیم. درست مثل پدر و مادرى که تو یه بازار شلوغ محکم دست بچه شون 
رو مى گیرن مبادا که گم بشن، محک هم بیش از20 هزار کودك داره که دغدغه نجات زندگیشون نباید تو روزهاى 
پر هیاهوى پایان سال گم بشه. درسته که این روزها باید از هم دور باشیم تا سلامت بمونیم ولى بیایین با مشارکت 

در تأمین هزینه درمانى و حمایتى، دست فرزندان محک رو محکم تر بگیریم.   

تو هیاهوى پایان سال، دست بچه هاى محک رو محکم تر بگیریم
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پنجره واحد معدن به منظور تسریع و تسهیل فرآیند صدور 
پروانه اکتشاف معادن در مراسمی در مشهد افتتاح شد.

مرتضی اشرفی، معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
خراس��ان رضوی در حاشیه این مراس��م به ایرنا گفت: ایجاد 
پنج��ره واح��د معدن ذیل م��اده ۲۴ قانون مع��ادن به تاکید 
اس��تاندار و با همکاری تش��کل های بخش خصوصی از جمله 
خانه معدن برای نخس��تین بار در کش��ور در این استان انجام 
گرفت. وی افزود: خراس��ان رضوی ب��ه دلیل موقعیت خاص 
مکانی خود که محل برخورد پدیده های عمده زمین شناس��ی 
متفاوت است، موقعیت مناسبی از نظر ظرفیت و تنوع ذخایر 
معدن��ی دارد که از جمله این ذخایر زغال س��نگ، مس، روی، 
آهن، منگنز، کرومیت، طلا، مس، فیروزه، منیزیت و تراورتن 

است.
وی ادامه داد: برخی از ذخایر معدنی تاکنون مورد اکتشاف 
قرار نگرفته اس��ت که یکی از دلایل آن را می توان دش��واری 

فرآیند صدور مجوزهای مرتبط با آن دانست. معاون استاندار 
خراس��ان رضوی گفت: ایجاد پنجره واح��د معدن به منظور 
تسریع و تسهیل در صدور مجوزها به ویژه مجوزهای اکتشاف 
انج��ام گرفته و ب��رای این موضوع از ظرفی��ت مراکز خدمات 
س��رمایه گذاری استان بهره گرفته ش��د و با حمایت اداره کل 
ام��ور اقتصادی و دارایی اس��تان فضا و تجهی��زات لازم برای 

تش��کیل این پنج��ره فراهم ش��د. وی اف��زود: در این پنجره 
نمایندگان دس��تگاه های اجرایی اس��تعلام ش��ونده و ذیربط 
در ص��دور مجوزهای اکتش��اف مع��دن از جمل��ه ادارات کل 
راه و شهرس��ازی، منابع طبیعی، راه��داری، میراث فرهنگی، 
محیط زیست و ش��رکت آب منطقه ای قرار گرفته اند تا بتوان 
در کوتاه تری��ن زمان ممک��ن مجوزه��ای لازم را صادر کرد. 
اش��رفی ادامه داد: در صدد هستیم صدور مجوزها به صورت 
الکترونیکی انجام ش��ود که با تحقق این مهم دیگر نیازی به 

حضور متقاضیان نخواهد بود.
مدیرکل ام��ور اقتصادی و دارایی خراس��ان رضوی نیز در 
حاش��یه این مراس��م به خبرنگار ایرنا گفت: پیش از این ثبت 
ش��رکت برای ص��دور مجوز فعالیت معدن��ی و تحویل معدن 
ب��ه متقاضی 3 تا ۴ ماه به طول می انجامی��د که با راه اندازی 
پنجره واحد معدن، ثبت ش��رکت و انجام اس��تعلام های لازم 
ب��رای ص��دور مجوز فعالی��ت معدنی، به کمت��ر از یک هفته 

می رسد. حسین امیررحیمی افزود: محل کنونی پنجره واحد 
مع��دن، محل اس��تقرار 3 نهاد دیگر ش��امل »مرکز خدمات 
س��رمایه گذاری«، »مرکز فوریت های رس��یدگی به مشکلات 
واحدهای تولیدی«، »پنجره واحد فیزیکی ش��روع کس��ب و 
کار« اس��ت که در ماه های قب��ل با اهداف مختلف نمایندگان 

۱۷ دستگاه اجرایی را گردهم آورده است.
وی ادامه داد: بیش��ترین تمرکز نیرو و وظایف در این محل 
مربوط به مرکز خدمات س��رمایه گذاری خراسان رضوی است 
که با افزوده ش��دن پنجره واحد معدن، همه خدمات مربوط 
به جذب سرمایه گذاری خارجی، رسیدگی فوری به مشکلات 
واحدهای تولیدی، ثبت شرکت برای شروع کسب و کار، صدور 
مجوز برای اکتش��اف معدن در یک مکان به صورت منسجم 
به متقاضی ارائه می شود و دیگر نیازی به مراجعه متقاضی به 
دس��تگاه های اجرایی مختلف و گرفتار ش��دن در بوروکراسی 

اداری نیست.

رئی��س اداره مناب��ع طبیعی و آبخی��زداری اردکان در خصوص 
آلودگی هوا در این شهرستان گفت: با وجود آلودگی های صنعتی 
در اردکان، بخش معدن و جاده های مربوط به آنها نیز در این زمینه 

سهم قابل توجهی دارد که نباید از آنها غافل شد.
مرتضی افخمی در گفت وگو با ایرنا افزود: نباید در بحث آلودگی 
تمام تمرکز روی صنعت باشد و از موضوع معادن غافل ماند؛ اداره 
کل صنعت، معدن و تجارت استان نظارت بیشتری به این مسئله 
داشته و در این زمینه همکاری بیشتری با شهرستان داشته باشد. 
این مس��ئول در ادامه به طرح بیابان زدایی ش��مال اردکان که از 
یادگارهای س��فر مقام معظم رهبری به اس��تان یزد اس��ت اشاره و 
تصریح کرد: هر س��اله اعتبارات این طرح تامین و پیش��رفت خوبی 

داشته و پوشش گیاهی خوبی در منطقه ایجاد شده است.
افخمی با بیان اینکه در سال جدید حدود یک هزار هکتار اجرای 
ط��رح مدیری��ت جنگلی داریم اظهارک��رد: در منطقه چاه افضل با 
توجه به کارهایی که در دهه ۶۰ و ۷۰ در منطقه انجام شده بخش 

زیادی جنگل دس��ت کاش��ت ایجاد ش��ده است و می توان با اجرای 
طرح مدیریت جنگل دست کاشت هم چوب استحصال کرد و هم 

با رویش جدید نیز روبه رو بود.
وی یادآور ش��د: در پوش��ش های گیاهی جدیدی که ایجاد شده 
ام��کان دارد ب��ا وجود گرمی هوا و خشکس��الی های پی در  پی دچار 
آفات ش��وند که نیاز به مبارزه داش��ته که اعتبارات خوبی در این 

زمینه داشته ایم.
رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری اردکان در ادامه با اشاره 
به کلنگ زنی فاز اول بند انحرافی در قسمت جنوب منطقه صنعتی 
ارجن��ان اردکان )کاش��ی ها( با هزین��ه یک میلیارد و۴۰۰ میلیون 
تومان اظهارکرد: اعتبار این طرح سه و نیم میلیارد تومان است که 
در ۲ فاز اجرا خواهد ش��د و با بهره برداری کامل منطقه یاد ش��ده از 

خطر سیل محفوظ خواهد شد.
وی گفت: در روس��تای س��اغند نیز به همت یک خیر، تاکنون 
3۰۰هکتار مرتع کاری ش��ده اس��ت که به افزایش پوشش گیاهی 

منطقه و مقابله با گسترش بیابان کمک خوبی شده است. افخمی 
اظهار کرد: با ورود شرکت معدنی صنعتی چادرملو در حوزه جنگل 
کاری مشارکتی اتفاق خوبی رخ داده و این شرکت بنا به تعهدات 
اجتماعی که برعهده دارند به توسعه فضای سبز پرداخته و ۲۲۰هزار 

نهال را با نام شهدا به منظور توسعه فضای سبز خواهد کاشت.
 این مس��ئول در ادامه گفت: در س��ال گذش��ته اجرای چند حکم 
قضایی داش��ته ایم که با حرف و حدیث هایی زیادی مواجه ش��دیم 
ولی این باعث نشد که از ادامه کار باز بمانیم و با حضور و همراهی 
مجموعه دادگس��تری و دادس��تانی شهرستان پایش ها همچنان 

ادامه دارد و با متخلفین با جدیت برخورد خواهد شد. 
رئی��س اداره مناب��ع طبیعی و آبخیزداری با بیان اینکه این اداره 
از لح��اظ کیف��ی نیروه��ای خوبی در اختی��ار دارد و در ارزیابی ها 
صورت گرفته در چند س��ال اخیر دارای رتبه برتر اس��تان داش��ته 
اس��ت، اظهارکرد: این ش��هر با وسعت ۲ میلیون و 3۰۰ هکتار فقط 
از 3 نیروی حفاظتی برخوردار اس��ت که نیاز اس��ت در این بخش 

شهرس��تان تقوی��ت ش��ود. افخمی ادام��ه داد: اداره منابع طبیعی 
اردکان از 3 محل، تملک استانی، ملی و اعتبارات صندوق توسعه 
ملی تامین اعتبار می شود و بسیاری از طرح های زیربنایی که نیاز 
به اجرایی ش��دن داش��ته در ۲ سال اخیر از محل اعتبارات صندوق 
توسعه ملی به سرانجام رسید، نظیر احداث بندخاکی عقدا که سال 
گذشته به بهره برداری رسید. وی اظهارکرد: در سال ۱3۹۹ از محل 
اعتبارات صندوق نزدیک به ۲ و نیم میلیارد تومان پول به منظور 
احداث پروژه ها به اردکان تخصیص یافت که بیش��تر پروژه ها در 
حوزه آبخیزداری و سپس به مراتع و بیابان زدایی است که اعتبارات 
به آنها تعلق می گیرد. افخمی از همراهی همشهریان فهیم اردکانی 
درخواست نمود در صورت مشاهده تخلف در حوزه منابع طبیعی و 
اراضی ملی با تلفن های ۱۵۰۴ و یا ۱3۹ تماس بگیرند. شهرستان 
۱۰۵ هزار نفری اردکان که مرکز آن در ۶۰کیلومتری شمال غربی 
ش��هر یزد قرار دارد، متش��کل از شهرهای عقدا، خرانق، احمدآباد 

و اردکان است.

پنجره واحد معدن خراسان رضوی راه اندازی شد

رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری اردکان: 
آلودگی  معادن کمتر از صنعت نیست

مشکلات اقتصادی؛ سهم تکاب از معادن طلا 

رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت اس��تان 
آذربایج��ان ش��رقی با تاکید ب��ر تکمیل زنجی��ره ارزش 
مجموعه ه��ای تولید گفت: در صنعت ف��ولاد نیر راهبرد 

اساسی استان تکمیل زنجیره تولید است.
ب��ه گزارش ایرن��ا، حبیب امین زاده در جلس��ه س��تاد 
تس��هیل میانه با اش��اره به ظرفیت های فولادی اس��تان 
آذربایجان شرقی گفت: در آینده نزدیک خبرهای خوبی 

را در حوزه فولاد استان خواهیم شنید.
امین زاده با اش��اره به اینکه هماهنگ��ی و اهتمام لازم 
ب��رای ح��ل و فص��ل مش��کلات صنعت و مع��دن وجود 

دارد، اضاف��ه ک��رد: با فراهم ک��ردن الزام��ات طرح های 
تولیدی از لحاظ زیس��ت محیطی و فرآیند تولید درصدد 
تداوم فعالیت واحدها و ایجاد بس��تر مناس��ب برای آغاز 

فعالیت های جدید هستیم.
محمدرضا مش��ایخی، فرماندار وی��ژه میانه نیز در این 
جلس��ه با اش��اره به اینکه مجتمع فولادی در شهرستان، 
نگین صنعت آذربایجان محس��وب می ش��ود و جزو طراز 
اول های استان است بر لزوم برگزاری جلسه ای تخصصی 
در استان یا شهرستان برای بررسی مسائل مجتمع شامل 

نورد، احیا و فاز ذوب تاکید کرد.

وی رس��یدگی به برخی مسائل و مشکلات فاز  نخست 
و توس��عه فاز دوم احیای فولاد میانه براس��اس ماده ۱۱ 
قانون هوای پاک را خواس��تار ش��د و افزود: توسعه طرح 
نیازمند رفع تمامی نواقص زیس��ت محیطی است که در 

قالب ستاد تسهیل تصمیم گیری خواهد شد.
مشایخی همچنین با اش��اره به فعالیت تیوا صنعت در 
میانه و کاربری جدید این مجموعه با نام اتوبوس س��ازی 
و کامیون سازی ش��رکت گروه تیوا صنعت، خواستار رفع 
مش��کل زیس��ت محیطی این واحد جدید در سریعترین 

زمان ممکن شد.

وی خاطرنش��ان کرد: با کوچکتر ش��دن ۵ تا ۶ برابری 
حری��م ش��هر و تصوی��ب طرح جامع ش��هری بس��یاری 
 از  مش��کلات زیس��ت محیطی میان��ه نی��ز رف��ع خواهد 

شد. 
مش��ایخی ب��ا بیان اینک��ه بن��ای کار ما فع��ا ل بودن 
واحده��ای تولیدی با دادن فرصت و رصد و پایش اجرای 
آن خواه��د ب��ود، افزایش تولی��د و اش��تغال را از جمله 
نیازهای شهرس��تان برشمرد و گفت: با رفع موانع تولید، 
درص��دد ایجاد زمینه برای اش��تغال های جدید و جهش 

تولید هستیم.

تکمیل زنجیره تولید راهبرد صنعت فولاد در آذربایجان شرقی

گروه معدن

شهرستان تکاب با وجود داشتن معادن طلا، با 
مشکلاتی همچون بیکاری و مشکلات اقتصادی 
مواجه بوده و این منطقه از لحاظ توس��عه نیز در 

رتبه پایینی قرار دارد.
به گزارش خبرگزاری دانش��جو، از مجموع کل 
۱۰۰ هزار تن ذخی��ره قطعی طلا در جهان ۰.۵ 
درص��د آن به تنهایی از مع��ادن طلای تکاب در 
آذربایجان غربی استخراج می شود. معدن طلای 
زره ش��وران در این منطقه با ذخیره ۱۱ میلیون 
ت��ن بزرگ ترین مع��دن طلای ایران اس��ت که 
کارخانه اس��تحصال طلای آن سالانه ۵۰۰ کیلو 

شمش طلای ۲۴ عیار تولید می کند.
این کارخانه که فاز نخس��ت آن در سال ۹3 به 
بهره برداری رسید، برای ۷۰۰ نفر فرصت اشتغال 
فراهم کرده اس��ت. ظرفیت اس��می این کارخانه 
۲تن در س��ال اس��ت و با بهره برداری از فار دوم 
تا پایان سال گذشته و تکمیل فاز نخست، تولید 
این کارخانه به ۴ تن شمش طلا در سال خواهد 

رسید.
آذربایج��ان غربی ب��ا دارا بودن مع��ادن غنی 
کانس��نگ ط��لا صدرنش��ین ج��دول تولید این 
فل��ز ب��ا ارزش در کش��ور محس��وب می ش��ود؛ 
درحال حاضر میزان ذخایر طلای مناطق معدنی 
آذربایجان غرب��ی به ۱۰۰ تن می رس��د و این در 
حالی اس��ت که ب��ا ادامه فعالیت های اکتش��افی 
در شهرس��تان های ماکو، س��لماس، شاهین دژ و 

سردشت میزان ذخایر افزایش می یابد.
آذربایجان غربی همچنین رتبه نخست کشور 
را از نظ��ر ذخایر و تولید ط��لا در اختیار دارد و 
با س��اخت واحد ف��رآوری و اس��تحصال طلا در 
معدن زرش��وران تکاب، س��الانه 3۶۰۰ کیلوگرم 
شمش طلا و بیش از ۱۲۰۰ کیلوگرم نقره تولید 

می شود.
یک معدن بزرگ طلای »آق دره« نیز در تکاب 
وجود دارد که عیار کانس��نگ آن نزدیک به پنج 
گ��رم در هر ت��ن بوده و می تواند س��الانه بالغ بر 
۲.۲تن طلا تولید کند، معدن طلا و نقره باریکای 
سردش��ت و خرابه پیرانش��هر نیز تولی��د فلزات 
گرانقیم��ت را در این اس��تان به نحو چش��مگیر 

تقویت می کند.

علاوه بر این معادن، در شهرس��تان های ماکو، 
س��لماس، ش��اهین دژ و محدوده های دیگری از 
شهرس��تان ت��کاب رگه های معدنی ط��لا و نقره 
یافت ش��ده که در ص��ورت بهره ب��رداری از این 
معادن، آذربایج��ان غربی به رتبه های جهانی در 

تولید طلا و نقره دست می یابد.
و  ط��لا  انباش��ت  ۴۰درص��د  درحال حاض��ر 
۵۰درص��د کل ذخی��ره ط��لای شناسایی ش��ده 
کشور در شهرس��تان طلایی تکاب واقع شده، اما 
ای��ن شهرس��تان از کمترین زیرس��اخت های در 
بخش های راه، درمان، بهداش��ت، آموزش و... نیز 

برخوردار نیست.
ب��ا وجود ث��روت عظی��م معادن ط��لا در این 
شهرس��تان آمار بالای بی��کاری، درآمد پایین به 
همراه قرار گرفتن در رتبه های آخر شاخص های 
توس��عه ای در کش��ور س��هم مردمی این منطقه 
اس��ت. قرار گرفتن این شهرس��تان در لیس��ت 
مناطق کم برخوردار و محروم کش��ور، آمار نرخ 
بیکاری نش��ان بی تدبیری مس��ئولانی است که 
تاکنون نتوانس��ته اند از ظرفیت این شهرس��تان 
در بخش های معدن، گردش��گری، کش��اورزی و 

صنعت استفاده بهینه ای ببرند.

ج��زو  ت��کاب  شهرس��تان  درحال حاض��ر 
3۱شهرس��تان کمتر توس��عه یافته در کش��ور به 
ش��مار می رود؛ این در حالی اس��ت که تکاب به 
دلیل دارا بودن ۵۹ معدن سنگ، دو معدن طلا، 
آثار تاریخی ثبت ش��ده جهانی یکی از شهر های 

برخوردار به شمار می رود.
 نبود زیرساخت های توسعه ای  �

محم��ود زمان��ی، فرماندار ت��کاب در خصوص 
وضعی��ت مع��ادن طلای ت��کاب و عدم توس��عه 
شهرس��تان تکاب باوجود ذخای��ر و ظرفیت های 
ب��الای معدنی می گوید: بالا ب��ودن آمار بیکاری، 
بخ��ش  در  توس��عه ای  زیرس��اخت های  نب��ود 
راه، درم��ان، بهداش��ت و آم��وزش از مهم ترین 
مش��کلات پیش روی تکاب بوده که ناشی از یک 
عقب ماندگی تاریخی اس��ت. از ۵۹ معدن سنگ 
این شهرس��تان تنها ۲۶ معدن ب��ا جذب هزار و 
۲۰۰ نیروی کار فعال اس��ت ک��ه با توجه به نیاز 

بالای منطقه به اشتغال جوابگو نیست.
وی ادامه می دهد: معادن طلای تکاب نه  تنها 
از ش��هرت مل��ی برخوردار بوده؛ بلکه در س��طح 
خاورمیانه مطرح هس��تند؛ اما متأسفانه تاکنون 
س��ود چن��دان زیادی ب��رای این منطق��ه در پی 

نداشته اند و باوجود این ذخایر ارزشمند بیکاری و 
محرومیت همچنان در این منطقه بیداد می کند.
فرماندار تکاب از وجود 3 کارخانه اس��تحصال 
ط��لا در ت��کاب خب��ر داد و می افزای��د: به دلیل 
نبود صنایع پایین دس��ت و خام فروش��ی تاکنون 
از ظرفیت معادن این شهرس��تان به خصوص در 
بخش معادن طلا به  خوبی استفاده  نشده و ایجاد 
صنایع پایین دست یکی از مطالبات جدی مردم 

منطقه به شمار می رود.
وی ادام��ه می ده��د: درحال حاض��ر ۴۰ درصد 
انباش��ت ط��لای کش��ور در تکاب اس��ت؛ اما به 
دلی��ل نبود صنایع مربوطه و خ��روج منابع مالی 
استخراج معادن طلا از شهرستان همچنان شاهد 
محرومی��ت اقتص��ادی در این منطقه هس��تیم. 
شنیده ها حاکی از این است که نبود کارخانه های 
استحصال مواد معدنی در بزرگ مقیاس و نزدیک 
معادن ط��لا به همراه نب��ود کارگاه های کوچک 
طلا س��ازی در این شهرستان موجب شده وجود 
ای��ن مع��ادن در رونق اقتصادی این شهرس��تان 

تأثیرگذار نباشد.
زمان��ی ن��رخ بی��کاری در این شهرس��تان را 
۱3درصد عن��وان می کن��د و می افزاید: به دلیل 

نبود زیرساخت های توسعه و کارخانه های بزرگ 
درآمد بیش��تر مردم از راه کش��اورزی بوده و به 
این دلیل اش��تغال در شهرستان فصلی است که 
امیدواریم با ایجاد صنایع پایین دس��ت و مرتبط 
با مع��ادن به خصوص در بخش طلا ش��اهد حل 

مشکل بیکاری در شهرستان باشیم.
ب��ه عقیده کارشناس��ان معدن ط��لای آق دره 
مش��کلات زیس��ت محیطی زیادی ایجاد کرده و 
در عین ح��ال هیچ نظارتی نی��ز روی آن وجود 
ندارد. در این رابطه یکی از اهالی تکاب می گوید: 
مش��کلات زیس��ت محیطی ناش��ی از استخراج 
نادرست معدن طلای تکاب اثرات منفی بر روی 

افراد ساکن در این منطقه گذاشته است.
وی می افزای��د: در فرآین��د اس��تحصال طلا از 
جیوه استفاده می شود. رهاسازی پسماند حاوی 
آن در طبیعت، تبعات زیس��ت محیطی سنگینی 
خواهد داشت. به گفته کارشناسان این ماده وارد 
آب های زیر زمینی می شود و همین امر باعث به 
وجود آمدن التهابات پوستی در برخی افراد شده 

است.
 بررس�ی مش�کلات معادن از س�وی  �

دادگستری
بر این اساس حجت الاسلام رئیسی در آخرین 
جلس��ه خود در سفر به آذربایجان غربی، در یک 
نشس��ت خبری گفت: پروژه معدن طلا در تکاب 
از س��وی دادگستری بررسی ش��ده و مواردی از 
گزارش ها در دادگس��تری رس��یدگی شده اند و 
وقت��ی ب��ه نتیجه رس��ید باید م��ردم در جریان 

اقدامات دستگاه قضایی قرار گیرند.
وجود دو معدن طلای »زرشوران« و »آق دره« 
و ۵۹ معدن ارزشمند سنگ، در شهرستان تکاب 
می توانس��ت چه��ره محرومیت را از شهرس��تان 
بزداید؛ اما این منطقه از کمترین زیرساخت های 
توس��عه در بخش ه��ای راه، درم��ان، بهداش��ت، 

آموزش و... نیز برخوردار است.
خروج م��واد معدنی استخراج ش��ده از معادن 
طلای تکاب به  صورت خام، فرآوری مواد معدنی 
تکاب به خصوص معادن سنگ به اسم استان های 
مرک��زی، ع��دم بهره من��دی مردم ای��ن منطقه 
از ظرفی��ت معادن ط��لا و غفل��ت و بی توجهی 
مسئولان کشوری و استانی نشان می دهد تکاب 

سال ها باید طعم محرومیت را بچشد.

 کاهش خام فروشی
 در کرمان

معاون برنامه ریزی و س��رمایه گذاری س��ازمان 
کرم��ان  اس��تان  تج��ارت  و  مع��دن  صنع��ت، 
گف��ت: این اس��تان امس��ال با ۲۶ درصد رش��د 
ص��ادرات در امس��ال از محل گمرکات اس��تان، 
 ۴۷ درص��د رش��د را از س��ایر گمرکات کش��ور 

داشته است.
به گ��زارش ایرن��ا، ناهید کلانتری اف��زود: در 
حوزه واردات کالا نیز ب��ه علت واحدهای بزرگ 
صنعت��ی مس��تقر در کرم��ان، اس��تانی وارداتی 
هس��تیم ک��ه در این بخ��ش کاه��ش واردات را 
 داش��تیم که یکی از دلایل آن نوس��انات نرخ ارز 

بوده است.
وی تصری��ح ک��رد: در ۱۰ ماهه امس��ال 3۱۰ 
میلیون دلار واردات داش��تیم که این آمار نسبت 
به مدت مشابه س��ال گذشته ۴۷ درصد کاهش 

یافته است.
کلانت��ری اف��زود: مهم تری��ن اق��لام صادراتی 
اس��تان کرمان پس��ته و مغز پس��ته هستند که 
ص��ادرات آن ۷۴۶ میلی��ون دلار در ۱۰ ماه��ه 
امسال بود و در جایگاه بعدی کالاهای صادراتی 
 همچون خرما، ش��کر، کاش��ی و س��رامیک قرار 

می گیرند.
آمار رش��د صادرات در استان کرمان در حالی 
تحقق یافت که همزمان با آن سیاست جلوگیری 
از خام فروش��ی نی��ز ب��ه کار گرفت��ه ش��د و این 
سیاس��ت علاوه بر ایجاد ارزش اف��زوده، به برنامه 
 اشتغالزایی و جهش تولید استان نیز جامه عمل 

می پوشاند.
معاون برنامه ریزی و س��رمایه گذاری س��ازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان کرمان با اشاره 
ب��ه تاکید این س��ازمان به کاهش خام فروش��ی 
ب��ه ویژه در ح��وزه زغال س��نگ، کرومیت، مس 
و س��نگ آهن گف��ت: اکنون کمب��ودی در این 
 زمینه نداریم ل��ذا مجوزهای آن محتاطانه صادر 

می شود.
وی اف��زود: اکنون فرآیند تکمی��ل زنجیره در 
بخش س��نگ های تزیینی و ساختمانی را دنبال 
می کنی��م که از خام فروش��ی ای��ن تولیدات نیز 

جلوگیری شود.

۱۸۰ پروانه بهره برداری 
معدنی در خراسان رضوی 

سلب صلاحیت شد

معاون هماهنگ��ی امور اقتصادی اس��تانداری 
خراس��ان رضوی گفت: در راس��تای فعال کردن 
معادن راکد استان، در چند ماه اخیر ۱۸۰ پروانه 
بهره برداری معدنی س��لب صلاحیت ش��ده و در 

مراحل مزایده عمومی قرار گرفته است.
ب��ه گ��زارش ایرن��ا، مرتضی اش��رفی در جمع 
خبرنگاران افزود: حس��ب دس��تور مقامات عالی 
کش��ور معادن راکد باید فعال ش��ده و به چرخه 
اقتصاد بازگردند که در این راس��تا از ۹3۰ پروانه 
بهره برداری معدنی در اس��تان خراس��ان رضوی 

۴۸۰ پروانه راکد یا نیمه فعال است.
پروانه ه��ای  از  م��ورد   ۶۰ داد:  ادام��ه  وی 
بهره ب��رداری معدنی س��لب صلاحیت ش��ده در 
خراس��ان رض��وی در ۲3 بهمن ماه ب��ه مزایده 
گذاشته شد که ۲۰۰ شرکت دارای صلاحیت در 
این مزایده شرکت کردند، پروانه های بهره برداری 
باقیمانده نیز تا پایان امس��ال به مزایده گذاشته 

خواهند شد.
معاون اس��تاندار خراسان رضوی گفت: احیای 
مع��ادن راکد به اش��تغالزایی و رون��ق اقتصادی 
خراسان رضوی کمک شایانی می کند که در این 
راس��تا ۲۸۰ پروانه یا گواهی اکتشاف معدنی در 
اس��تان تا پایان سال به مرحله راه اندازی خواهد 

رسید.
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امتیاز از دست رفته صنعتگران
رشد 275 درصدی بهای برق صنایع تصویب شد

مرضیه احقاقی 

صنای��ع معدن��ی در رده صنایع انرژی بر ق��رار دارند. 
مص��رف برق این صنایع به مراتب بالا برآورد می ش��ود، 
اما این صنایع در طول س��ال های گذش��ته توانس��ته اند 
ضم��ن بهره گیری از برق ارزان در مس��یر توس��عه گام 
بردارن��د. هزینه تمام ش��ده تولید برق بدون احتس��اب 
هزین��ه ان��رژی ح��دود ۳۰۰ تومان برای ه��ر کیلووات 
س��اعت برآورد می شود.  اما این برق در سال جاری فقط 
ب��ا نرخ ۸۰ تومان در اختی��ار صنایع معدنی قرار گرفت. 
امتیاز یادش��ده همچون شمش��یر ۲لبه ای عمل می کند 
و نق��اط ضعفی به هم��راه دارد. ازجمله آنکه این صنایع 
نسبت به بهبود شرایط تولید و بهره وری انرژی بی تفاوت 
می ش��وند. از س��وی دیگر نیز تخفیف یادشده از جیب 

صنعت برق کش��ور و به ضرر این صنعت است. شاید به 
همین دلیل نیز مجلس ش��ورای اسلامی در بودجه سال 
آین��ده اقدام به افزایش نرخ برق مصرفی صنایع بزرگ و 
پرمصرف کرده اس��ت. هرچند انتقادهایی به رشد ۲۷۵ 
درصدی نرخ برق مصرفی صنایع وارد است؛ یعنی برخی 
فعالان صنعت��ی اعتقاد دارند این رش��د قابل توجه و به 
منزل��ه افت رقابت پذیری این صنایع به ویژه در بازارهای 
جهانی اس��ت. در همین حال تاثیر این رشد نرخ بر بازار 
محصولانت نهای��ی نیز مورد توجه ق��رار دارد.  هرچند 
باید تاکید کرد نرخ فروش بسیاری از محصولات صنایع 
معدنی در رینگ معاملات بورس کالا براس��اس نرخ ارز 
نیمای��ی و نرخ ای��ن محصولات در ب��ازار جهانی تعیین 
می ش��ود؛ بنابراین هرگونه اثرگذاری رشد نرخ تمام شده 

بر نرخ فروش این محصولات خارج از قاعده است. 

ف��ولاد م��ردان ناحیه احیای مس��تقیم »مجتم��ع فولاد 
خراس��ان« با انجام تعمیرات اساس��ی کمپرسور سیل، جان 
تازه ای به این تجهیز حس��اس در مدول شماره ۲ بخشیدند 
و توانستند ۱۱۰ هزار دلار صرفه جویی ارزی را برای کشور 

در سخت ترین دوران تامین منابع ارزی به ارمغان بیاورند.
به گ��زارش رواب��ط عمومی فولاد خراس��ان، سرپرس��ت 
کارگاه تعمی��رات احی��ای مس��تقیم ای��ن مجتم��ع اعلام 
کرد: تعمیرات اساس��ی کمپرس��ور س��یل که پیشتر توسط 
کارشناس��ان خارجی و ب��ا صرف مبالغ ارزی ف��راوان انجام 
می ش��ده، بیش از ۳ س��ال اس��ت که با همت متخصصان و 
کارشناس��ان این واحد، بومی سازی ش��ده و دیگر نیازی به 
حضور کارشناسان خارجی در این زمینه نداریم. این تجهیز 

در۳مرحل��ه در طول س��ال به دلی��ل بالا رفت��ن ارتعاش و 
دما دمونت��اژ و به منظور انجام تعمی��رات به کارگاه منتقل 
ش��د. در ادامه با توجه به آس��یب دیدگی پوسته کمپرسور 
و کاه��ش قابلیت اطمین��ان تجهیز، به م��وازات تعمیرات، 
 بومی س��ازی پوسته ی کمپرس��ور نیز در دس��تور کار قرار 

گرفت.
به گفته امیر کرخی، کمپرس��ور س��یل یکی از تجهیزات 
اصل��ی و مهم واحده��ای احیا در صنایع فولاد هس��ت که 
کارک��رد آن انتق��ال و فشرده س��ازی گاز خنثی و آب بندی 
ورودی و خروج��ی کوره برای جلوگیری از فرار گاز اس��ت. 
یاتاقان بندی این دستگاه با ۶ هزار دور در دقیقه و حساسیت 
بسیار زیادی همراه است و اگر کوچک ترین خطایی در این 

زمینه رخ دهد باعث خرابی دستگاه و خسارات جبران ناپذیر 
می شود. 

کارش��ناس ارش��د نگهداری و تعمی��رات کارخانه احیای 
مس��تقیم هم در پیوند با این رویداد اذع��ان کرد: آنچه که 
باعث ش��ده تعمیرات این دوره با اهمی��ت تر از موارد قبلی 
باشد این اس��ت که در این تعمیرات از پوسته ی کمپرسور 
بومی س��ازی ش��ده، برای نخستین  بار اس��تفاده شده است. 
بومی سازی این قسمت از تجهیز صرفه جویی ارزی ۱۱۰هزار 

دلاری به همراه داشته است.
حس��ین قاس��می تاکید کرد: تعمیر اساس��ی این تجهیز 
با همت و ت��لاش متخصصان توانای »فولاد خراس��ان« در 
کارگاه تعمیرات احیای مس��تقیم با صرف ۳۰۰ نفر س��اعت 

به ثمر رس��ید و برگ زرین دیگری بر افتخارات همکارانمان 
افزوده ش��د. این تجهیز که وظیفه فشرده سازی گاز خنثی 
م��ورد نیاز قس��مت های مختلف واحد را بر عه��ده دارد در 
 تاریخ 4 اس��فند امس��ال با موفقیت دوب��اره در مدار تولید 

قرار گرفت.
 امیریحی��ی ط��رزی رئیس نگه��داری و تعمیرات احیای 
مستقیم »فولاد خراسان« هم در پایان از تلاش های تمامی 
هم��کاران خوی��ش در کارگاه نگه��داری و تعمیرات احیای 
مس��تقیم و همچنین دفتر فنی این ابرش��رکت تولیدی که 
در پ��ی گیری تامی��ن قطعات، تعمیرات اساس��ی و نصب و 
مونتاژ این تجهیز همکاری داشته اند، تشکر و قدردانی خود 

را ابراز کرد.

گام فولاد خراسان در راستای بومی سازی کمپرسور سیل

حرکت مترو روی ریل ملی 
ذوب آهن اصفهان

ب��رای نخس��تین بار ری��ل مترو تولی��د داخل 
توس��ط ذوب آه��ن اصفه��ان س��اخته و تحویل 
ش��رکت بهره برداری متروی تهران و حومه شد. 
این محمول��ه، ۲۵۰ تن ریل UIC۶۰ اس��ت و 
نخس��تین بخش از یک ق��رارداد ۸۰۰ تنی بوده 
که برای تعمیر نگهداری خط ۵ متروی تهران و 

حومه قابل استفاده است.
به��زاد کرم��ی، مع��اون بازاریاب��ی و ف��روش 
ذوب آهن اصفهان در گفت وگو با ایس��نا، با اشاره 
به اینکه این مجتم��ع عظیم صنعتی تولید ریل 
مل��ی را از ده��ه ۷۰ آغاز کرد، اظه��ار کرد: این 
دس��تاورد عظیم که خودکفایی ایران را رقم زد 
ب��ا تولید ری��ل 4۶E۲ و تحویل آن ب��ه راه آهن 
جمهوری اس��لامی ایران رس��ما تحقق یافت. در 
ادامه بازاریابی و فروش ریل قطارهای پرس��رعت 
به شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل 
کش��ور در دس��تور کار ق��رار گرفت و نخس��تین 
قرارداد ب��ا فروش ۱۵هزار تن ب��رای محورمیانه 

بستان آباد تبریز اجرایی شد.
وی ادامه داد: ب��ه موازات ریل راه آهن، فروش 
ری��ل مترو نیز در دس��تور کار ق��رار گرفت و در 
آیینی با حضور مدیرکل حمل ونقل ریلی سازمان 
ش��هرداری های و دهیاری های سراس��ر کش��ور، 
مدیرعامل اتحادیه س��ازمان های قطار ش��هری 
کش��ور و مدی��ران عامل متروی کلانش��هرهای 

تهران، اصفهان، قم، مشهد و شیراز انجام شد.
وی تصری��ح کرد: پس از آن با انجام مذاکرات، 
تفاهمنام��ه هم��کاری میان ذوب آه��ن اصفهان 
و س��ازمان ش��هرداری ها و دهیاری های کش��ور 
ب��ه امضاء مدیرعامل ذوب آه��ن اصفهان و دکتر 

مهدی جمالی نژاد معاون وزیر کشور رسید.
این مقام مس��ئول خاطرنش��ان ک��رد: پس از 
تحویل نخس��تین محموله به مت��روی تهران با 
هفت خط فعال و ۲4۶ کیلومتر خط ارتباطی به 
عنوان بزرگ ترین مترو کش��ور، سایر کلانشهرها 
نیز ریل مت��روی مورد نیاز خ��ود را از ذوب آهن 

اصفهان تامین کردند.
وی افزود: در دومین جش��نواره و نمایش��گاه 
مل��ی ف��ولاد ای��ران، ق��رارداد ف��روش ح��دود 
۸۰۰ت��ن ری��ل توس��ط مدیرعام��ل ذوب آه��ن 
اصفهان و ش��رکت بهره برداری راه آهن ش��هری 
ته��ران و حومه به امضا رس��ید ک��ه این قرارداد 
ش��امل فروش ۲۵۰ ش��اخه ریل ۶۰E۱ با گرید 
 R۲۶۰ ۵4 ب��ا گریدE۱و ۵۰۰ ت��ن ریل R۲۶۰
مطاب��ق ب��ا اس��تاندارد روز اروپا بود ک��ه برای 
 نخس��تین بار توس��ط ذوب آهن تولی��د و تحویل 

می شد.
کرمی در پاس��خ به این س��وال که تاکنون چه 
میزان ریل تولید شده است و در چه محورهایی 
به کار گرفته ش��ده اس��ت، گفت: تاکنون بالغ بر 
۱۰۰هزار ت��ن ریل برای محور ه��ای مختلف به 
شرکت ساخت و توس��عه زیربناهای حمل ونقل 
کش��ور و قرارگاه خاتم الانبیا و س��ایر خریداران 
ب��رای محورهای میان��ه- بس��تان آب��اد- تبریز، 
میانه- اردبیل، همدان- سنندج، مراغه- ارومیه، 
چابهار- زاهدان، رشت- انزلی و بستان آباد- ایل 
گل��ی فروخته ش��ده ک��ه از این مق��دار تاکنون 
ح��دود ۵۰ هزار تن تحویل ش��ده و برنامه ریزی 
لازم برای تحویل ماهان��ه ۱۰۰۰۰ تن به منظور 
تامین نیاز کش��ور انجام شده اس��ت، همچنین 
مذاک��رات لازم ب��رای ف��روش ۸۰۰۰۰ تن ریل 
برای کامل کردن محور چابهار- زاهدان و حدود 
 ۲۰۰۰۰ تن برای محور اقلید- یزد درحال انجام 

است.
مع��اون بازاریابی و فروش ش��رکت ذوب آهن 
اصفهان اظهار کرد: ب��ا قرارگرفتن نام ذوب آهن 
ری��ل  تامین کنن��دگان  لیس��ت  در  اصفه��ان 
سازمان های قطار شهری کش��ور، سازمان قطار 
ش��هری اصفهان ب��رای پروژه مترو ش��هرجدید 
 4۹E۱بهارس��تان اقدام ب��ه خرید۱۳۰۰تن ریل
ب��ا گری��د R۲۶۰ کرد که تحویل ش��ده اس��ت 
و ب��ا مذاک��رات انج��ام ش��ده ری��ل متروه��ای 
 کلانش��هرهای مشهد، ش��یراز و قم نیز به زودی 

تحویل می شود.
کرمی گفت: با توجه به ظرفیت تولید اس��می 
شرکت که خط 4۰۰هزارتنی است و میزان نیاز 
س��الانه کش��ور به ریل که حدود ۱۵۰ هزار تن 
در س��ال برآورد می ش��ود و همچنین بر اساس 
برنامه توسعه کشور که تا پایان سال ۱4۰4 باید 
۲۵۰۰۰ کیلومتر مس��یر ریلی آماده بهره برداری 
شود، چش��م انداز خوبی برای مصرف داخل این 
محصول اس��تراتژیک و همچنین ص��ادرات آن 

متصور هستیم.

خبر

برق صنایع همچنان ارزان تر از هزینه تمام شده

اقدامی درست اما به شرطها و شروطها 

سخن پایانینقاط قوت و ضعف رشد نرخ برق

کاهش رقابت پذیری در سطح جهانی
تعرف��ه برق صنایع بزرگ کش��ور، در قالب تصویب بن��د الحاقی ۲ تبصره ۱۵ ماده واحده 
قانون بودجه ۱4۰۰ با افزایش مواجه ش��د. بدین ترتیب از این پس وزارت نیرو مکلف اس��ت 
به��ای ان��رژی برق تحویلی به صنایع فولادی، آلومینیوم، مس، فلزات اساس��ی و کانی های 
فلزی، واحدهای پالایش��گاهی و پتروش��یمی را با احتس��اب بهای انتقال انرژی برق تا محل 
تحویل به مصرف کننده بر مبنای نرخ خرید انرژی برق از نیروگاه های دارای قرارداد تبدیل 
انرژی )ECA( محاسبه و دریافت کند. بدین ترتیب با این مصوبه، نرخ برق از ۸۰ به ۳۰۰ 
تومان افزایش می یابد؛ یعنی صنایع یادش��ده س��ال آینده با رشد ۲۷۵ درصدی هزینه های 

برق خود روبه رو خواهند شد.
رش��د ۲۷۵ درصدی برق صنایع با اماواگرهای بس��یاری همراه شده و موجی از انتقادات 
را از س��وی صنایع به همراه داش��ته اس��ت. با این مضمون که رش��د ۲۷۵ درصدی هزینه 
قابل توجه��ی را ب��ه عملکرد صنایع آن ه��م در دوران تحریم وارد می کند و از رقابت پذیری 

واحدهای صنعتی به ویژه در سطح جهانی کاسته می شود. 
البت��ه آن س��وی ماج��را هم صنعت برق وج��ود دارد. هزینه تمام ش��ده تولید برق بدون 
احتس��اب هزینه انرژی حدود ۳۰۰ تومان برای هر کیلووات س��اعت برآورد می ش��ود و در 
همین حال توزیع برق پس از تولید آن نیز به همین نسبت هزینه دارد. بدین ترتیب می توان 
نتیجه گرفت صنایع موردبحث در طول س��ال جاری برق را ۵۲۰ تومان ارزان تر به ازای هر 

کیلووات ساعت دریافت کرده اند. 
در ادامه باید تاکید کرد براس��اس آمار منتشرش��ده از گزارش ماهانه صنعت آب و برق، 
صنایع کش��ور در ۹ ماه نخس��ت سال جاری، 44.۳ هزار میلیارد تومان یارانه انرژی دریافت 
کرده ان��د. در همین حال تاکید می ش��ود که صنعت فولاد هر س��ال رقم��ی معادل ۷ هزار 
میلیارد تومان یارانه برق دریافت کرده است. این روند در سایر صنایع موردبحث در مصوبه 
یادش��ده نیز جریان دارد. در چنین ش��رایطی، بهره وری انرژی آنقدرها هم از س��وی صنایع 
کش��ور مورد توجه قرار نگرفته و برای کاهش مصرف آن تلاش نمی ش��ود. درنتیجه تغییر 
این سیاس��ت ضروری به نظر می رس��د. هرچند انتظار می رود این تغییر به نحوی باش��د که 
صنعتگران نیز از تغییر یکباره آن متحمل آسیب های جدی نشوند. شاید تصویب این طرح 
توسط کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی را بتوان ناشی از بحران هایی دانست که در 
چند ماه اخیر کشور در تامین برق با آن روبه رو شد. در دوره بحران های یادشده، بازسازی 
و توس��عه صنعت برق بیش از پیش مورد توجه قرار گرفت. بدون تردید توس��عه این صنعت 

به الزاماتی نیاز دارد که سودآوری در رده مهم ترین آنها قرار دارد. 

اب��وذر انصاری، کارش��ناس ب��ازار کالای��ی در گفت وگو 
ب��ا  »روزگار مع��دن« کاهش یارانه هایی ک��ه در قالب های 
گوناگ��ون در اختی��ار صنای��ع م��ادر ق��رار می گی��رد را 
مثب��ت ارزیاب��ی ک��رد و افزود: ای��ن صنایع در س��ال های 
وابس��ته  ارزان  ان��رژی  مناب��ع  و  ب��ه خ��وراک   گذش��ته 

شده اند. 
این یارانه ها قرار بود با هدف توسعه این صنایع در اختیار 

آنها قرار گیرد، حال که شاهد رشد ظرفیت و تولید 
در صنایع مادر کش��ور هستیم، انتظار می رود این 
یارانه به س��ایر بخش های اقتصادی کشور منتقل 

شود. 
وی تاکی��د کرد: ب��دون تردید ت��داوم پرداخت 
این گونه یارانه ها زمینه وابس��تگی هرچه بیش��تر 

صنای��ع مورد بحث به کمک های دولت��ی را فراهم می کند. 

در همی��ن ح��ال، فع��الان صنعت��ی نیز نس��بت 
 ب��ه رش��د به��ره وری ان��رژی و تولی��د بی انگیزه 

خواهند ماند.
بنابرای��ن انتظار م��ی رود این یارانه ه��ا به مرور 
و در ی��ک برنام��ه زمان بن��دی از پیش مش��خص 
حذف ش��ود. تا بدین ترتیب از یک س��و این صنایع 
به س��مت بهره وری هرچه بیش��تر پیش بروند و از س��وی 

 دیگ��ر، همچن��ان ام��کان رقاب��ت در بازاره��ای جهانی را 
داشته باشند. 

انصاری تاکی��د کرد: در مجموع می ت��وان اینطور نتیجه 
گرف��ت که ت��لاش برای کاه��ش یاران��ه اختصاص یافته به 
صنایع بزرگ و مادر اقدامی درس��ت اس��ت، هرچند میزان 
 کاهش آن باید به درس��تی و با کار کارشناس��ی مش��خص 

شود.

س��عید برزگ��ر، کارش��ناس صنای��ع معدنی در 
گفت وگ��و ب��ا »روزگار معدن« و ضمن اش��اره به 
رشد ۲۷۵ درصدی هزینه برق صنایع آلومینیومی 
در سال آینده براس��اس مصوبه کمیسیون تلفیق 
مجلس ش��ورای اس��لامی و تاثیر آن ب��ر عملکرد 
صنای��ع آلومینیومی کش��ور گفت: تولید ش��مش 

آلومینیوم در رده صنایع انرژی بر قرار دارد. 
یکی از دلایل احداث واحدهای تولید ش��مش آلومینیوم 
در ای��ران نیز با وجود کمبود مناب��ع غنی معدنی تولید این 
فلز، دسترس��ی به برق و گاز ارزان اس��ت. درواقع در چنین 
ش��رایطی تولید ش��مش آلومینیوم به صرفه خواهد بود. در 
همین راس��تا نیز طرح های توسعه و افزایش ظرفیت در این 

صنعت تعریف شده است. 
برزگ��ر افزود: بخ��ش زی��ادی از هزینه تمام ش��ده تولید 
آلومینی��وم به هزینه برق اختصاص دارد. این هزینه بس��ته 

به فناوری مورد اس��تفاده در خطوط تولید بین ۲۲ 
تا ۲۹ درصد برآورد می ش��ود. درنتیجه رش��د ۲۷۵ 
درص��دی نرخ فروش برق به صنایع در س��ال آینده 
تاثی��ر بس��زایی بر هزینه تمام ش��ده تولید ش��مش 

آلومینیوم خواهد داشت. 
وی در ادام��ه اف��زود: البت��ه نرخ پایه ش��مش در 
معاملات بورس کالا براس��اس نرخ ف��روش این محصول در 
ب��ورس فلزات لندن و با احتس��اب ن��رخ ارز نیمایی تعیین 

می شود. 
درنتیج��ه درحالت عادی افزایش هزینه تمام ش��ده نباید 
تاثی��ری بر نرخ فروش این محصول در بازار داخلی داش��ته 
باشد اما بدون ش��ک از رقابت پذیری این واحدها به ویژه در 

عرصه بین المللی کاسته می شود. 
برزگ��ر در ادام��ه تاکید ک��رد: عموما دولت ها براس��اس 
ظرفیت های��ی که در اختیار دارن��د، یارانه هایی را به صنایع 

می دهن��د تا از روند تولید و فعالی��ت آنها حمایت کنند؛ اما 
این یارانه ها باید به گونه ای باش��د که صنایع یادشده نسبت 
به بهبود تولید و رش��د بهره وری خود بی تفاوت نباشند. در 
همی��ن حال، رقابت پذیری آنها نی��ز در بازار جهانی کاهش 

نیابد. 
وی اف��زود: با وج��ود تمام مزیت هایی که متعادل س��ازی 
ن��رخ ب��رق دارد و در همین حال می تواند زمینه توس��عه و 
بازس��ازی زیرساخت های انرژی و برق کشو را فراهم کند اما 
باید تاکید کرد که فعالی��ت صنعتگران با چالش های جدی 
مانن��د تحریم، نیروی انس��انی مازاد و تحمیلی، تس��هیلات 
بانکی گران و... نیز روبه رو هستند. این موارد به خودی خود 
زمینه رشد نرخ تمام شده تولید این صنایع را فراهم می کند. 
بنابراین تغییر در ساختار یادشده باید با دقت نظر بیشتری 
 و در نظ��ر گرفتن ش��رایط موجود حاکم ب��ر فعالیت صنایع 

همراه باشد. 

ای��ران در رده کش��ورهایی قرار دارد ک��ه برق را با 
قیمت های ب��ه مراتب پایینی در اختی��ار صنایع قرار 
می ده��د. درواق��ع همین ان��رژی ارزان نی��ز در طول 
سال های گذش��ته زمینه توسعه صنایع معدنی کشور 

را فراهم کرده است. 
با این وجود، صنعت برق تحت تاثیر یارانه یادشده از 

توسعه بازمانده است. 
در چنی��ن ش��رایطی، نمایندگان مجلس ش��ورای 
اس��لامی رش��د هزینه برق صنایع را برای سال آینده 

مصوب کرده اند.
رش��دی که لازمه افزایش به��ره وری تولید در این 
صنایع و بهبود عملکرد صنعت برق است. اما در همین 
حال انتظار می رود که افزایش نرخ یادش��ده با در نظر 
گرفتن شرایط حاکم بر صنایع و محدودیت های حاکم 

بر عملکرد آنها باشد.

س��یدرضا شهرس��تانی، عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران در گفت وگو با »روزگار معدن« مصوبه کمیسیون تلفیق 
مجلس شورای اسلامی را مبنی بر رشد نرخ برق سال آینده صنایع 
بورس��ی فلزات اساسی، کانی های فلزی و شرکت های پالایشگاهی و 
پتروش��یمی را منفی ارزیابی کرد و افزود: رشد یادشده تاثیر منفی 
بس��زایی بر عملکرد صنایع فولادی کش��ور خواهد داش��ت. در هر 

دوره ای که نرخ حامل های انرژی بالا رفته، اثرات مس��تقیم و غیرمس��تقیمی 
را بر عملکرد صنایع به دنبال داشته است. شهرستانی تاکید کرد: فولادسازی 
در رده صنایعی با مصرف بالای انرژی و برق قرار دارد؛ بنابراین رشد یادشده 
به منزله افزایش قابل توجه هزینه تمام شده تولید و متضرر شدن این صنایع 
است. یکی از دلایلی که در طول سال های گذشته زمینه جذب سرمایه گذار 
را به بخش فولاد کشور فراهم کرده، نرخ پایین حامل های انرژی ازجمله برق 
اس��ت. نرخ پایین برق در مقایسه با س��ایر کشورها در ایران مزیتی است که 
زمینه رشد و توسعه صنایع فولادی کشور را فراهم کرده است. حال اگر قرار 
باش��د این مزیت ها از صنایع گرفته ش��ود، چه مشوق دیگری در اختیار این 

صنایع قرار می گیرد؟
وی اف��زود: در همی��ن حال در اف��ق ۱4۰4، تولی��د ۵۵ میلیون تن فولاد 
هدف گذاری شده است. برای تحقق این هدف سرمایه گذاری قابل ملاحظه ای 
انجام و ظرفیت سازی شده است. تغییر ناگهانی سیاست ها تنها زمینه متضرر 

شدن سرمایه گذاران زنجیره فولاد را فراهم می کند.
حذف مشوق ها �

عضو هیات مدی��ره انجمن تولیدکنندگان فولاد خاطرنش��ان کرد: صنایع 
م��ا در موقعیت کنونی با چالش های جدی روبه رو هس��تند که روند تولید و 
فعالیت آنها را به شدت تحت تاثیر قرار می دهد. تحریم های مداوم بین المللی 
زمینه افزایش هزینه تولید و تجارت را در کش��ور ما فراهم کرده است. بهره 
بانکی در سایر کش��ورها کمتر از ۳ درصد برآورد می شود درحالی که صنایع 
ایران��ی به ازای دریافت تس��هیلات بانکی، آن را با به��ره ۳۰ درصد پرداخت 
می کنند. در همین حال چالش های جدی در مس��یر صادرات ما وجود دارد. 
دریاف��ت منابع ارزان انرژی، مزیتی بود که نقاط منفی یادش��ده را پوش��ش 

می داد. رشد یادش��ده قابل توجه است و تاثیرگذاری چشمگیری بر 
عملکرد صنایع خواهد داشت. این رشد قیمتی زمینه متضرر شدن 
صنعتگران را فراهم می کند و درنهایت مصرف کننده نهایی آس��یب 
جدی می بیند. در همین حال رقابت تولیدکنندگان فولادی با رقبا 

در سایه رشد هزینه تولید دشوارتر از قبل خواهد شد.
وی اف��زود: وقت��ی ن��رخ تمام ش��ده بیش��تر می ش��ود، رقاب��ت 
تولیدکنندگان فولاد ایرانی در بازار جهانی نیز به مراتب سخت تر خواهدشد. 
به ویژه که فولادسازان ایرانی عموما به دلیل تحریم محصولات خود را ارزان تر 
از نرخ ه��ای جهانی به فروش می رس��انند. انتقال پول میان فروش��نده فولاد 
ایرانی و خریدار این محصول در بازار جهانی با دشواری و ریسک همراه است. 
امکان خرید اعتباری وجود ندارد و چالش های متعدد دیگری در این مس��یر 
وجود دارد که زمینه کاهش نرخ فولاد ایران را مقایس��ه با محصول مشابه و 
با کیفیت یکس��ان در بازار جهانی فراهم می کند. حال چنانچه نرخ تمام شده 
تولید این محصول در داخل نیز تحت تاثیر تغییر سیاس��ت گذاری ها افزایش 
یاب��د، دیگر فروش ف��ولاد ایران در بازار جهانی ب��رای مصرف کننده نهایی با 

صرفه اقتصادی همراه نخواهد بود.
عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد در پاسخ به سوالی مبنی بر 
تاثیر اقدام یادش��ده بر بهینه کردن انرژی توسط مجموعه های فولادی گفت: 
بدون تردید کاهش مصرف انرژی باید در اولویت صنعتگران قرار گیرد، یکی 
از ابزارهای لازم برای تحقق هدف یادشده نیز کنترل کردن قیمت هاست. اما 
این اقدام باید در زمانی اجرا شود که صنعتگران با چالش های یادشده روبه رو 
نش��وند. کاهش مصرف انرژی نیازمند ورود تجهیزات مختلف است اما همین 
واردات نیازمند ارز و برقراری ارتباط با سایر کشورهاست؛ یعنی همان چیزی 

که در آن با مشکل روبه رو هستیم.
شهرس��تانی در پایان تاکید کرد: در س��ایه رش��د نرخ برق صنایع در سال 
آین��ده زمینه کاهش س��وددهی مجموعه های فولادی در س��ال آتی فراهم 
می ش��ود. در همین حال سهامداران از این تغییر متضرر می شوند. کما اینکه 
درحال حاضر و تنها با صحبت درباره  موارد یادش��ده ش��اهد اثر منفی آن بر 

عملکرد سهام شرکت های فولادی هستیم.
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نسخه ناکارآمد برای بورس

حاشیه های تلخ شیرین ترین اتفاق بازار سرمایه! 

گروه معدن

بازار سرمایه در ایران به یکی از پررونق ترین بازارها 
در سال های جاری تبدیل شده بود. اما با اتفاقاتی که 
در رون��د معاملات در امس��ال رخ داد، چند هفته ای 
است که بازار به یک وضعیت رکودی وارد شده است 
که ش��رایط جدیدی را برای سهامداران ایجاد کرده 

است.
به زع��م تعدادی از کارشناس��ان نامتقارن ش��دن 
محدودی��ت دامنه نوس��ان در معام��لات هفته های 
اخیر ریس��ک جدی��دی را برای بازار س��رمایه ایجاد 
کرده اس��ت. البته تصمیماتی همچون افزایش سهم 
سهام در سبد دارایی صندوق ها با درآمد ثابت نیز تا 

حدودی می تواند این ریسک را کاهش دهد.
ش��کور علیشاهی، کارش��ناس بازار سرمایه معتقد 
اس��ت: در صورتی که این ریس��ک در بازار س��رمایه 
کاه��ش پی��دا نکن��د، س��هامداران از ب��ورس خارج 
ش��ده و س��رمایه خ��ود را ب��ه س��ایر بازاره��ا مانند 
رمزارزها وارد خواهند کرد که این مس��ئله می تواند 
ریس��ک های بیش��تری را برای آنها به همراه داشته 
 باش��د. در ادام��ه گفت وگوی ف��ارس با علیش��اهی 

را می خوانید: 
مس�ئله محدودیت نامتقارن دامنه نوس�ان  �

که چند هفته ای اس�ت در بورس اجرایی شده 
است را چگونه ارزیابی می کنید؟

دامنه نوس��ان متق��ارن و حالا نامتق��ارن در بازار 
س��رمایه هم��ه معادلات و همه رونده��ا در بورس را 
به ش��دت مورد تاثی��ر قرار داده و ب��ه عبارت دیگر، 
کل ب��ازار بر اثر این تصمیم س��ازمان بورس در صف 
فروش قفل ش��ده اند. محدودیت دامنه نوسان باعث 
شده است یکس��ری از افراد علاوه بر اینکه که حتی 
ریسک پذیر هم بودند از بازار سرمایه خارج شوند. در 
بازارهای مالی هم افراد ریسک پذیر داریم و هم افراد 
ریس��ک گریز. بورس در ماه های گذشته طوری بوده 
اس��ت که در کش��ور ما برخی افراد که ریسک پذیر 
بودند و در بازار س��رمایه هم حضور داشتند، تبدیل 
به افراد ریسک گریز شوند. این نوع دستورالعمل های 
خاص که فقط مخصوص بازار ایران اس��ت این افراد 
را به ش��دت از شرایط آینده بازار نا امید کرده است. 
پول در حال خروج از بازار سرمایه است. این موضوع 
می توان��د تبدیل به ی��ک تهدید برای بازار س��رمایه 
ش��ود. بنابراین تا وقتی که س��ازمان ب��ورس چنین 
دس��تورالعمل هایی را صادر می کن��د، زیاد نباید به 

برگشت بازار امیدوار بود.
تصمیم جدید س�ازمان ب�ورس در خصوص  �

صندوق ه�ا با درآمد ثاب�ت می تواند تا حدودی 
وضعیت را تغییر دهد؟

تصمیم جدید س��ازمان بورس در خصوص افزایش 
س��هم خری��د س��هام در صندوق ها با درآم��د ثابت 
ی��ک تصمیم خوب اس��ت. ام��ا باید دی��د در زمان 
حاض��ر آی��ا این صندوق ها ش��روع به انج��ام معامله 
می کنن��د یا خیر. یا دس��تورالعمل بع��دی مبنی بر 
خرید از صف های فروش توس��ط این صندوق ها نیز 
می توان��د نکته مثبت دیگری باش��د. در صورتی که 
ای��ن صندوق ها به صورت بلوک��ی معامله می کردند، 
تنه��ا به نفع ش��رکت ها می ش��د که س��هام خود را 
واگذار کرده اند. اما درحال حاضر باید از س��هامداران 
 ای��ن خریده��ا را انجام دهن��د که می تواند بس��یار 

مفید باشد.
ای�ن  � درخص�وص  توج�ه  قاب�ل  نکت�ه 

دس�تورالعمل ها که بازار سرمایه واکنش جدی 
به آن نشان نمی دهد، چیست؟

نکت��ه قابل تام��ل در ب��ازار س��رمایه و البته همه 
بازارهای مالی مس��ئله اجبار اس��ت. با مجبور کردن 
نهاده��ای مالی ب��ه کاری نمی توان امی��دوار بود که 
برگش��ت بازار و یا دوران رش��د آن ت��داوم چندانی 

داشته باشد. 
ب��ه نظر من، ب��ازار را باید رها کنند ت��ا خود بازار 
مس��یر و س��مت و س��وی خ��ود را مش��خص کند. 
معامل��ه گران در هر ب��ازاری بهتری��ن تعیین کننده 
ب��رای آن ب��ازار هس��تند. در صورت��ی که ب��ازار را 
آزاد بگذارند، س��هم های ارزنده رش��د خ��ود را آغاز 
 خواهن��د کرد و خود را از س��هم های غیر ارزنده جدا 

خواهند کرد.

این دامنه نامتقارن نوس�ان، چرا نتوانس�ت  �
بازار را به واکنش مثبت وادار کند؟

با نامتقارن شدن دامنه و منفی ۲ درصدی که در حد 
پایین آن لحاظ شده است، سهم ها حجم نمی خورند و 
فشار فروش انها تخلیه نمی شود. برخی از سهم ها الان 
ه��م گران هس��تند و باید پایین تر بیاین��د تا به نقطه 
تعادلی برس��ند. در این ش��رایط بازار برای سهامداران 
حقیقی کس��ل کننده می ش��ود و در این ش��رایط پول 
خارج ش��ده به س��مت بازارهای موازی مانند طلا، ارز، 
رم��زارز وارد خواهد ش��د. افراد ریس��ک پذی��ر در این 
ش��رایط کس��ل کننده بورس، با ضرر هم که شده سهم 

خود را می فروشند و وارد بازارهای دیگر می کنند.
ای�ن مس�ئله درب�اره دامنه نوس�ان صدق  �

می کند یا منظور شما هر نوع محدودیتی است؟
دامنه نوس��ان و کلا هرگون��ه محدودیتی که برای 
بازار ایجاد می ش��ود، باعث خراب شدن بازار خواهد 
شد. بنده با این محدودیت ها به شدت مخالف هستم. 
علاوه بر این محدودیت ها، دخالت هرگونه ش��خص 
ثالث در بازارهای مالی می تواند روند آن را با مشکل 
مواجه کند. این محدودیت ها و دخالت ها مکانیس��م 
بازار را به هم می ریزد. دامنه نوسان متفارن مثبت ۵ 
درصد و منفی ۵ درصد نیز مکانیس��م بازار را به هم 
می ریخت. اما وضعیت فعلی خیلی بدتر از قبل است. 
دامنه نوس��ان س��بب می شود س��هم ها به تعادلشان 
نرسند و افراد در صف خرید و فروش قرار می گیرند. 
یعنی تش��کیل صف های خرید و فروش نتیجه وجود 
دامنه نوس��ان است. مشکل دیگری که دامنه نوسان 
برای بازار س��رمایه ایجاد کرده اس��ت، مسئله بدون 
تحلیل شدن بازار است. افراد وقتی می بینند سهمی 
در ص��ف خرید قرار گرفته اس��ت، فکر می کنند این 
نماد، س��هم ارزنده ای اس��ت و همه ب��ه صف خرید 
می روند و وقتی س��همی در صف فروش قرار گرفت، 
همه از ترس اینکه دیگر نتوانند آن سهم را بفروشند 
به ص��ف فروش می رون��د. این نتیجه خالی نش��دن 

هیجانات و وجود دامنه نوسان است.
یعن�ی در صورت�ی که ب�ازار ب�ا محدودیت  �

مواجه شده است، دیگر نمی توان بازار سرمایه 
را تحلیل کرد؟

در صورت��ی که صف ه��ای خرید و ف��روش وجود 
نداش��ت، به هیچ عنوان افراد ب��دون تحلیل معامله 
نمی کردن��د و رفتار هیجانی در بازار س��رمایه ایران 
کاهش پیدا می کرد. اگر این صف ها تشکیل نمی شد، 
زمان��ی که افراد بدون تحلیل خری��د و فروش انجام 
می دادند، ممک��ن بود مقدار بالایی ض��رر کنند، در 
این وضعیت س��هامداران به دنب��ال تحلیل و معامله 
طبق نمودارهای تحلیلی و مش��ورت گرفتن از افراد 

صلاحیت دار و با تجربه می رفتند.
در ای�ن ب�ازار، نقش هیجانات در تش�کیل  �

صف ها را چقدر می دانید؟
در چن��د ماه اخیر که ب��ازار از حالت ریزش خارج 
ش��د، هیجانات س��هامداران جدید به شدت کاهش 
پیدا ک��رد. بازار اف��راد را به هر س��متی که خودش 
می خواسته کش��انده و افراد تازه وارد تنها دنباله رو 
بوده اند. نمی ت��وان گفت در جریان معاملات ماه های 
گذش��ته، هیجان در بازار را به عنوان لیدر و مسوول 

بی ثباتی در بازار س��رمایه معرفی کرد. به هیچ عنوان 
نبای��د ماجراهای این چند ماه در بازار س��رمایه را به 
گردن سهامداران خرد و حقیقی انداخت که به دلیل 
نداش��تن تحلیل و هیجانات وضعی��ت بازار را خراب 
کرده ان��د. این س��هامداران می خواس��تند در دریای 
بورس موج س��واری کنند که به شت متضرر شدند. 
علت این مسئله را نیز می توان برخی قوانین حاکم بر 
بورس و دستورالعمل های بدون مطالعه دانست. البته 
نبای��د ناآگاهی این اف��راد از روند معاملات در بورس 
را نیز نادیده گرفت. اما نقش این مس��ئله در س��ایر 

مسائل بسیار کم است.
نقش دول�ت در این زمینه و ف�روش اوراق  �

بدهی چقدر است؟
دول��ت باید کس��ری بودجه خ��ود را از هر طریقی 
تامین مالی کند. در امس��ال نیز دولت این کس��ری 
بودج��ه و منابع مالی خود را از طریق بازار س��رمایه 
تامین کرده اس��ت. زیاد نباید دولت را مقصر دانست 
ک��ه بازار به دلیل فروش اوراق ریخته ش��د. البته در 
این بین دولت بی تدبیری هایی نیز داش��ته است. اما 
اینک��ه همه اتفاقات چند هفته اخی��ر را بخواهیم به 
فروش اوراق نس��بت بدهیم، مسئله چندان درستی 
نیس��ت. بالاخره این مسئله در بازار سرمایه و معامله 
س��هام تاثیر دارد و نباید از تاثیر آن گذشت. معمولا 
اوراقی که س��ود ثابت دارند در بازاری که راکد است 
و معامل��ه چندانی در آن ص��ورت نمی گیرد، خریدار 

بیشتری دارد.
کاهش نرخ بهره بانکی می تواند مش�کلات  �

بورس را حل کند؟
نکت��ه اصل��ی بازار س��رمایه این اس��ت ک��ه افراد 
می توانس��تند روزی ۵ درصد در گذشته سود کنند. 
ح��الا این رقم به ۶ درصد رس��یده اس��ت. یعنی در 
گذشته عرض یک هفته می توانستند سود یک سال 
را کس��ب کنن��د. بنابراین نرخ س��ود ۲۰ درصدی را 
رقیب بازار سرمایه دانست. تورم هم که بسیار بالاتری 
از این حرف هاس��ت. پس افراد حاضر نمی شوند که 
پول خود را به بانک ها بسپرند. البته این مسئله برای 
افراد ریس��ک گریز صدق نمی کند. آنها به دنبال یک 
س��ود معقول و با اطمینان هس��تند. اما افراد ریسک 
پذی��ر در بورس س��رمایه گذاری می کنند و البته که 
بازار به یک حالت رکودی دچار شده است، بازارهای 
دیگر مانند رمزارزها توانس��ته است، پول این افراد را 
جذب کند. اگر تورم ما زیر ۲۰ درصد برس��د، شاید 
بانک گزینه مناس��ب تری برای سرمایه گذاری برای 
افراد ریس��ک گریز باشد که درحال حاضر این مسئله 

نمی تواند رخ دهد.
در ماه های اخیر برخی از تحلیلگران بورس  �

را عامل افزایش تورم می دانستند. درحال حاضر 
که ۶ ماه از س�قوط بورس می گذرد، به نظر شما 

این مسئله درست بود؟
من به هی��چ عنوان این موضوع ک��ه بورس عامل 
ت��ورم ب��وده اس��ت را نمی پذی��رم. اص��لا این حرف 
کاملا بدون اس��اس اس��ت. ممکن است قدرت خرید 
برخی از افراد در جامع��ه که در بورس حضور دارند 
در برهه های زمانی که بورس رش��د س��ریعی داشته 
اس��ت، افزایش پی��دا کرده باش��د، ام��ا اینکه گفته 

می ش��د در گذش��ته، بورس عامل ت��ورم در جامعه 
بوده اس��ت، اساسا اشتباه بوده اس��ت. درحال حاضر 
نیز قدرت خرید افراد به واسطه کاهش نقدشوندگی 
در بازار س��رمایه کاهش پیدا کرده است. در ماه های 
گذش��ته که بورس در حال ریزش بوده اس��ت، چرا 
تورم کاهش پیدا نکرده اس��ت. در بورس در ماه های 
اخیر همه ضرر کردند. آیا قیمت ها کاهش پیدا کرد. 
بازار حدود ۴۵ درصد با کاهش ش��اخص و در برخی 
نماده��ا ح��دود ۸۰ درصد کاهش نرخ مواجه ش��د، 
آیا ت��ورم کاهش پیدا کرد. پ��س در زمان بالا رفتن 
 هم نبای��د تورم را به افزایش ن��رخ نمادها در بورس 

ارتباط بدهیم.
شما از ریسک جدید بازار سرمایه با عنوان  �

ریس�ک کاهش نقدینگی صحب�ت کردید. این 
مسئله چه تاثیراتی بر بورس دارد؟

بل��ه. یکی از ریس��ک هایی ک��ه در هفته های اخیر 
بسیاری از سهامداران را با مشکل مواجه کرده است، 
همین نقدش��وندگی بازار س��رمایه است. یعنی افراد 
در صف ه��ای فروش قرار گرفته و نمی توانند س��هام 
خود را بفروش برس��انند. این مس��ئله در حدود ۸۰ 
درصد س��هم های بازار قابل مش��اهده است. کلا این 
دامنه نوس��ان که صف ه��ای ف��روش را ایجاد کرده 
است، درحال حاضر بزرگ ترین ضرر را به سهامداران 
زده اس��ت. درحال حاضر گفته می ش��ود، افراد منفی 
کمت��ری نس��بت به ۵ درص��د قب��ل می خورند، این 
مس��ئله درس��ت اس��ت. اما زمانی که ب��ازار با رکود 
مواجه ش��ده و هیچ خرید و فروشی انجام نمی شود، 
نباید ریس��ک جدید به سهامداران وارد کنیم. یعنی 
در صورتی که این مش��کل نقدش��وندگی که ویژگی 
اساسی بازار سرمایه ایران بود، به سرعت حل نشود، 

می تواند تهدیدی برای آینده بازار باشد.
انواع و اقسام ریس��ک در بازار سرمایه وجود دارد. 
سازمان بورس مدعی است که ریسک منفی خوردن 
را کاهش داده است. اما ریسک نقدشوندگی را بسیار 
بالا برده است. سهامداران از ترس اینکه این وضعیت 
ادامه داشته باشد، در صف های فروش قرار می گیرند 
و با هر قیمتی سهم خود را می فروشد و پول خود را 
از بازار سرمایه خارج می کند. بازار ارز، بازار طلا، بازار 
فارکس و بازار رمز ارز می تواند هدف آنها باشد. باید 
بررس��ی ش��ود در همین مدت چقدر از سرمایه های 
مردم وارد بازارهای خارجی ش��ده اس��ت. بازارهایی 
که برخی ریسک های بورس ایران را ندارند و ممکن 
اس��ت که اف��راد بتوانند در کوتاه مدت س��ود خوبی 
کس��ب کنند و اما در بلندم��دت این بازارها می تواند 
بس��یار خطرناک باش��د. این پول ها می توانست وارد 
بورس ایران ش��ود ی��ا حداقل پول��ی از بورس خارج 
نش��ود. اما ب��ا تصمیمات عجولان��ه و تصمیماتی که 
به آین��ده آن اصلا فکری نش��ده بود، ریس��ک بازار 
س��رمایه کش��ور را به ش��دت افزایش دادند و از این 
طریق پول هایی که می توانست چرخه اقتصاد کشور 
خودم��ان را به چرخ��ش در بی��اورد، وارد بازارهای 
مالی خارجی ش��د. نادیده گرفته ش��دن مبانی اولیه 
 اقتصاد در بازار سرمایه سبب اتفاقات اخیر در بورس

 شده است.
ورود پ�ول ب�ه س�ایر بازاره�ا مانن�د بازار  �

رمزارزها چه تبعاتی می تواند داشته باشد؟
در خص��وص بازارهای مالی دیگ��ر و از جمله بازار 
رمزارزها باید گفت نوس��ان این بازارها به شدت زیاد 
اس��ت و برای افرادی که تازه کار هس��تند می تواند 
بس��یار خطرناک باش��د. افراد بس��یار پرریسک باید 
وارد ای��ن بازارها ش��وند و می تواند ب��رای این گونه 
سرمایه گذاران فضای مناس��بی برای سرمایه گذاری 
باش��د.  ضمن اینکه این رمزارزه��ا پایه و مبانی آنها 
یک س��ری الگوریتم های کامپیوتری است که ممکن 
اس��ت روزی برسد که همه مس��ائل این الگوریتم ها 
حل ش��ود و دیگر این رمزارز ارزش دیگری نخواهد 
داش��ت. ولی به صورت کل��ی دنیا در حال حرکت به 
این س��مت اس��ت که از این رمزارزها استفاده کند و 
بتوان��د آن را به عنوان یک دارایی و وس��یله مبادله 
حت��ی بین کش��ورها بپذیرد. کلا ورود ب��ه این بازار 
را من��ع نمی کنم. ولی افراد بای��د بدانند که اگر وارد 
این بازار می ش��وند که سود خوبی دارد، ممکن است 
 متحمل زیان هم بش��وند و باید ریس��ک این مسئله 

را بپذیرند.

حت��ی عرضه اولیه ه��ا به عن��وان جذاب ترین اتفاق 
بازار س��رمایه هم این روزها حال خوشی ندارند! یا لغو 
می ش��وند، یا مورد استقبال قرار نمی گیرند یا نرخ آنها 
در کوتاه م��دت به روز عرضه یا حت��ی پایین تر از روز 

عرضه می رسد.
به گزارش ایس��نا، عرضه اولیه ها به دلیل بازدهی ای 
که در پی دارند قس��مت مورد علاقه بورسی ها هستند. 
ب��ه طوری که س��هم بس��یاری از س��هامداران از بازار 
س��رمایه فقط عرضه اولیه ها اس��ت و پای بسیاری از 
این اف��راد به دلیل عرض��ه اولیه به بازار س��رمایه باز 
شده اس��ت. اما به نظر میرسد این روزها حتی عرضه 
اولیه ها هم حال خوش��ی ندارند. اگر لغو نش��وند مورد 
استقبال قرار نمی گیرند و اگر خریدار داشته باشند هم 
صف خرید آنه��ا در کوتاه مدت به صف فروش تبدیل 
می شود. بررسی میزان مشارکت مردم در خرید عرضه 
اولیه ها گواه آن اس��ت که رنگ قرمز بازار س��رمایه بر 

س��ر عرضه اولیه ها نیز سایه انداخته است. به طوریکه 
در عرض��ه اولیه که در میانه های ش��هریورماه صورت 
گرف��ت، ۵ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر مش��ارکت کردند، 
در عرض��ه اولیه س��پیدار که اواس��ط دی ماه صورت 
گرف��ت، ۴ میلیون و ۱۰۰ هزار نفر مش��ارکت کردند، 
در عرض��ه اولیه کزغال که اواس��ط بهمن ماه صورت 
گرف��ت، 3 میلیون و ۷۰۰ هزار نفر مش��اکرت کردند 
و در عرض��ه اولیه اپال که روز گذش��ته صورت گرفت 
تنها ۲میلیون و ۷۰۰ هزار نفر مش��ارکت کردند. البته 
ای��ن تنها یک روی حاش��یه های ای��ن روزهای عرضه 
اولیه ها اس��ت و روی دیگ��ر چالش ها به لغو عرضه آن 
هم در دقیق��ه ۹۰ اختصاص دارد! لغو دو عرضه اولیه 
در همین ۲۴ س��اعت گذشته، گواه این موضوع است. 
وعده عرضه اولیه س��هم شرکت ریل پرداز نوآفرین در 
نم��اد »حآفرین« در ۱3 اس��فندماه در بازار فرابورس 
داده شد، هرچند که به این وعده عمل نشد و قرار شد 

این عرضه اولیه، ۱۹ اس��فند صورت بگیرد. اما در این 
روز هم پای س��هم این شرکت به بازار سرمایه باز نشد 
و ناظر بازار ساعتی قبل از زمان عرضه، در پیامی از لغو 
آن خبر داد. بر اس��اس اطلاعیه شرکت بورس، عرضه 
اولیه ش��رکت سرمایه گذاری مدیریت سرمایه مدار در 
نماد مدار که قرار بود فردا صورت بگیرد، نیز لغو شد! 
البت��ه این اتفاق جدیدی در بازار س��رمایه نیس��ت 
و چن��دی پیش هم ش��اهد لغ��و عرضه اولیه س��هام 
ش��رکت فرآوری معدنی اپال کانی بودیم که قرار بود 
در بازار بورس عرضه ش��ود. اتفاقی که در شهریورماه 
ب��رای نماد غزر و اواخر مردادم��اه برای غکورش افتاد 
و باعث ش��ده برخی س��هامداران به این روند اعتراض 
داش��ته باش��ند. چراکه هرچند مانند ماه های ابتدایی 
س��ال از عرضه اولیه ها اس��تقبال نمی ش��ود و شاهد 
کاهش چش��م گیرتعداد خری��داران عرض��ه اولیه در 
ماه ه��ای گذش��ته بودیم ام��ا این عرضه ه��ا همچنان 

عن��وان جذاب تری��ن بخ��ش ب��ازار س��رمایه را یدک 
می کشند و بس��یاری از سهامداران برای خرید عرضه 
اولیه ه��ا برنامه ری��زی می کنند. در این میان س��هام 
دارانی هس��تند ک��ه برای تامین نقدینگ��ی مورد نیاز 
خری��د عرضه اولیه ها، برخی از دیگر س��هم های خود 
را در ضرر می فروش��ند یا نقدینگی جدیدی وارد بازار 
می کنن��د. حتی برخی کارگزاری ها به صورت خودکار 
بخش��ی از پول س��هام دار را برای خری��د عرضه اولیه 
ن��گاه می دارند و س��هامدار با این بخ��ش از پول خود 
امکان خرید س��هم دیگر را ندارد. ب��ه هر صورت لغو 
عرضه اولیه ها در این روزهای پرنوس��ان بازار سرمایه 
ک��ه وزنه روزهای چراغ قرمز آن بر وزنه روزهای چراغ 
س��بر آن س��نگینی می کند، ممکن است باعث کمتر 
شدن اعتماد س��هامداران به این بازار شود. آن هم در 
شرایطی که تقریبا هیچ دلیلی برای لغو این عرضه ها از 

سوی مسئولان به سهام داران ارائه نمی شود! 

دلایل خروج پول حقیقی ها از بازار سرمایه
یک کارشناس بازار س��رمایه گفت: باید به سهام داران بورس اطمینان خاطر 

داده شود و این اعتماد باعث کاهش رفتار هیجانی حقیقی ها می شود.
علی محمد علی��زاده در گفت وگو با خبرنگاران جوان، در رابطه با خروج پول 
حقیقی ه��ا از بورس تصریح کرد: خروج اخیر پول حقیقی ها از بازار س��رمایه به 
معنی خارج شدن این نقدینگی و جذب آن به سایر بازار ها نیست بلکه به معنی 
نگهداری پول نزد کارگزاری هاس��ت تا زمانی که حقیقی ها دوباره بازار را ایمن 
ببینند و اقدام به خرید سهم کنند و حتی ممکن است حقیقی ها پول خود را از 

سهم خارج کرده و به سمت صندوق ها با درآمد ثابت رفته باشند.
کارشناس بازار سرمایه بیان کرد: تغییرات و نوسانات شاخص، بازار سرمایه را 
در شرایط جدیدی قرار داده است که نمی توانیم چشم اندازی را برای آینده بازار 
پیش بینی کنیم و همین امر باعث ش��ده تصمیم گیری ها بس��یار سخت شود و 
نیاز به ظرافت و دقت بیشتری داشته باشد، به همین دلیل حقیقی ها سهم های 
خ��ود را فروخته اند و آنها را به صورت راکد نزد کارگزاری نگه داش��ته اند، تا از 

ضرر فعلی خود بکاهند.
وی در پاسخ به این سوال که چگونه می توان ورود و خروج هیجانی حقیقی ها 
را کنترل کرد؟ گفت: هر عامل انسانی که دربازار دخل و تصرف کند بازار به آن 
واکنش نشان می دهد. باید بازار رها باشد، اما این به معنی عدم نظارت سازمان 
بورس نیس��ت، بلکه بهتر اس��ت، یک سازمان واسط وجود داش��ته باشد، تا بر 
عملکرد س��ازمان بورس نظارت کند و هر اتفاقی که می افتد را به صورت واقعی 
بگوید. این عوامل  باعث اطمینان خاطر س��هام داران می ش��ود و این اطمینان 
باعث کاهش رفتار های هیجانی س��هامداران خواهد شد و هر چه این رفتار های 

هیجانی کنترل شود، بازار روند بهتری را دنبال خواهد کرد.

 فرآیند هوشمندسازی 
در بازارسرمایه شتاب گرفت

مدیر فناوری اطلاعات س��ازمان بورس و اوراق بهادار در نشس��تی پروژه های 
مهم انجام شده در سازمان بورس و اوراق بهادر در امسال را تشریح کرد.

به گزارش س��نا، حمید حسن آبادی درنشست خبری ارائه عملکرد، برنامه ها 
و پروژه های س��ال ۱3۹۹ وزارت اقتصاد و دس��تگاه های تابعه در حوزه فناوری 
اطلاع��ات، گفت: در تمام دنیا صنایع مالی به فناوری وابس��تگی زیادی دارند و 
بازار س��رمایه هم از این قاعده مستثنا نیست. در بازارسرمایه بیش از ۷۰۰ نهاد 
ازجمله کارگزاری ها، ش��رکت های تامین سرمایه، صندوق ها و... وجود دارند که 
در این اکوسیستم حدود ۵۰۰۰ نفر در حال فعالیت در حوزه فناوری اطلاعات 

مرتبط با بازارسرمایه هستند.
مدی��ر فناوری اطلاعات س��ازمان بورس و اوراق بهادار ادامه داد: در راس��تای 
هوشمندس��ازی بازارس��رمایه، از حدود دو سال گذشته اقدامات زیادی در حال 
اجراس��ت. در این راستا، در سازمان بورسو ارکان بازارسرمایه برای سال ۱3۹۹، 
۲۴ پ��روژه راهب��ردی تعریف و تایید ش��د که ۲۱ پروژه آن در امس��ال به طور 
۱۰۰درصدی تکمیل ش��ده و مورد بهره برداری قرار گرفت، مابقی نیز تا انتهای 
بهار س��ال ۱۴۰۰ به بهره برداری خواهد رس��ید. شایان ذکر است، از این میزان 

۸ پروژه نیز به وزارت اقتصاد برای رصد و پیگیری بیشتر معرفی شده است.
حسن آبادی تاکید کرد: تا پایان سال گذشته، ۱۱ میلیون کد بورسی داشتیم، 
اما امس��ال معادل ۲۷ میلیون کد بورس��ی صادر ش��د که این رقم رش��د ۱۵۰ 
درصدی تعداد کدهای بورس��ی صادر ش��ده ظرف امسال در قیاس با تعداد کل 
کدهای بورس��ی ابتدای س��ال اس��ت. تا کنون 3۷ میلیون نفر در سامانه جامع 
اطلاعات مش��تریان )س��جام( ثبت نام کرده اند که از این میزان 3۰ میلیون نفر 
احراز هویت ش��ده اند. وی، پایگاه داده س��جام را به عن��وان یکی از جامع ترین 
پایگاه های اطلاعاتی کش��ور عنوان و اشاره کرد که هم اکنون عمده خدمات در 

حوزه بازار سرمایه وابسته به این پایگاه اطلاعاتی است.
وی افزود: از مهم ترین اتفاقات حوزه فناوری اطلاعات بازار سرمایهطی امسال، 
پروژه ملی آزادس��ازی س��هام عدالت بود که از بهار س��ال ۹۹ آغاز شد و از این 

طریق حدود ۴۵ میلیون سهامدار در بورس کشور پذیرفته شدند.
حسن آبادی با اشاره به رشد کدهای سهامداری طی امسال بیان کرد: امسال 
۲۷ میلیون کد بورس��ی صادر ش��د که این میزان ۲.۵ برابر میزان کل کدهای 
بورس��ی در انتهای سال گذشته است. در امسال سامانه احراز هویت الکترونیک 
به طور مجازی نیز برای صدور کد سهامداری نیز مورد بهره برداری قرار گرفت. 
اکن��ون 3۷ میلیون نفر س��جامی داریم که از این می��زان 3۰ میلیون نفر احراز 

هویت شده اند.
مدیر فناوری اطلاعات س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار تصریح کرد: فعالیت ها 
در راس��تای بومی سازی س��امانه های معاملاتی در امسال با سرعت بیشتری در 
حال انجام اس��ت؛ به طوری که ماژول های زیادی از آن به اتمام رس��یده است. 
در حوزه س��امانه پس از معاملات بومی هم اتفاقات خوبی رخ داد و تس��ت های 
عملیاتی را پشت سر گذاشته که در اوایل سال بعد رونمایی شده و زیربار خواهد 
رفت. علاوه بر بومی س��ازی در حوزه معاملات و پس از معاملات، بومی س��ازی 

سامانه های نظارتی سازمان و بورس ها نیز در دستور کار قرار دارد.
حس��ن آبادی با بیان اینکه س��امانه مجامع الکترونیکی و سامانه توزیع سود 
الکترونیکی در آذر ماه امسال در حضور مقام محترم رئیس جمهوری افتتاح شد، 
گفت: تاکنون بیش از ۱۵ شرکت مجامع آنها به صورت الکترونیکی برگزار شده 
و در زمینه سامانه توزیع سود الکترونیک نیز ۱۱۴ شرکت به صورت الکترونیکی 
توزیع سودانجام داده اند، با این احتساب تا به امروز در حدود ۸ میلیون نفر سود 

خود را از طریق سامانه سجام دریافت نموده اند. 
مرک��ز تماس بازار س��رمایه نیز در خرداد ماه کلید خ��ورد که تا الان بیش از 
هشت میلیون تماس با این مرکز گرفته شده و بیش از ۷۰ درصد آنها از طریق 

هوش مصنوعی پاسخ داده شده است.
ایش��ان از راه اندازی مرکز عملیات امنیت )SOC( بازار سرمایه، بهره برداری 
از گذرگاه س��رویس بازار س��رمایه )ESB(، راه اندازی سندباکس بازار سرمایه و 
اصلاح ساختار WAN جامع بازار سرمایه نیز به عنوان سایر پروژه های کلیدی 
در حوزه فناوری اطلاعات در سال ۱3۹۹ نام برد و سال ۱۴۰۰ را سال حکمرانی 

فناوری اطلاعات بر بازار سرمایه نامید.

اخبار
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